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Olimpa  
dievu spēles
D zīve, kā mēdz teikt, ir pārsteigu-

mu pilna. Un šajā pārsteidzoša-
jā dzīvē situācijas mēdz mainī-

ties, citējot slaveno sporta komentētāju 
Edvīnu Dāvidsonu, kā daždien hokejā. 
Šodien es no “nekurienes” esmu nonā-
cis slavas augstumos, pateicoties vie-
nam “selfijam” internetā vai vienam 
sižetam TV, bet rīt jau tieku nogrūsts no 
augsto Olimpa dievu mājvietas ar kaunu 
un negodu.

Ceļš no tautas mīlestības uz aklu naidu 
ir īss. Atliek vien nepareizā vietā un nepa-
reizā laikā “paūjināt” kāda ļaužu pūlīša vir-
zienā, un ceļš uz elli jau noliets ar viskvali-
tatīvāko asfaltu. Un, protams, otrādi. Atliek 
tik lielākajam blēdim pareizajā vietā un 
laikā norādīt uz citu, iespējams, pat mazā-
ku blēdi, lai tautas mīlestības starojums 
celtu augšup pret Sauli kā Ikaru uz vaska 
spārniem. Tiesa gan, te arī pašam liela-
jam blēdim vajadzētu atcerēties, kas noti-
ka ar Ikaru brīdī, kad Saule izrādījās par 
tuvu. Tāpēc vismaz ar norādēm uz citiem 
blēžiem vajadzētu uzmanīties, jo tautas 
mīlestības Saule var arī izkausēt vasku. Un 
tad kritiens būs neizbēgams.

Katrā ziņā Latvijas politiskajā Olimpā 
pārbīdes un viļņošanās notiek. Vareno 
dievu kohortā sāk iezīmēties nesaskaņu 
plaisas, kas rezultējas atsevišķu iepriek-
šējo laiku varoņu diezgan histēriskā klai-
gāšanā masu medijos: neskatieties uz to, 
ka pret mani ir desmitiem lietu un sim-
tiem aizdomu ēnu, tas viss ir nieki, bet 
toties, lūk, tas tur maita gan Saeimā sēž 
kā ķipis, neraugoties uz neprasmi parei-
zi sastādīt dokumentu. Bet man, kā teica 
Mirtante klasiskajā latvju filmā, visi doku-
menti kārtībā.

Lielākā nelaime mūsu politiskajai un 
ekonomiskajai virtuvei ir tāda, ka visi dzī-
vojam gluži kā komunālajā dzīvoklī – visi 
par visiem visu zina. Nu, gandrīz visu. 
Bet skeleti skapī ir ikkatram. Lielāki vai 
mazāki, bet noteikti ārā velkami brīdī, 
kad šķībi greizi uzbūvēto politiskās sistē-
mas ēku konkrētajam cilvēkam ir vēlme 
pārbūvēt. Nelielajā valstī visi viens otru 
pazīst, īpaši jau vidē, kur cilvēku “apgro-
zījums” nav liels. Tāpēc “galvas izbāšana” 
no kopējā pūļa var maksāt Dāmokla zobe-
na cirtienu. Bet ar labajiem nodomiem 
un attīstības plāniem bruģētais ceļš aiz-
vedīs uz politisko kapsētu, jo mūsu poli-
tiskā Olimpa vadoņi turēsies pie varas līdz 
pēdējam. Ar meliem, “kompromātu”, lie-
liem meliem un pat statistiku. Tad atliks 
vien uz šī pārmaiņu vēju sludinātāja kapa 
uzrakstīt: “Viņš gribēja pārmaiņas un krita 
kā varonis.” 

Interesantākais šajā lietā ir jautājums: 
vai tiešām daži mūsu pilsētas un arī valsts 
vadoņi, deklamējot publiskajā telpā atklā-
tus un pat viegli pārbaudāmus melus, tam 
arī paši tic? Vai arī melošana ir kļuvusi par 
tikpat ikdienišķu, ierasti rituālu un tātad 
pat vērā neņemamu nodarbi kā, piemē-
ram, zobu ikrīta iztīrīšana? 

Patiesi jūsu – “Ventspilnieks.lv”

Visās pasaules pilsētās iedzīvotā-
ju ērtu pārvietošanos nodrošina 
sabiedriskā transporta sistēma. 
Megapolēs pasažieriem piedāvā 
gan virszemes, gan pazemes 
transportu. Savukārt mazajās 
pilsētās nav ekonomiski tērēt 
līdzekļus, piemēram, tramvaju 
vai trolejbusu kustības nodroši-
nāšanai, šeit tiek izmantoti tikai 
autobusi.

“Beidzot no tiesas ir jāatjauno 
princips, ka Latvijas suverēnā vara 
pieder Latvijas tautai. Tikai tad, kad 
lēmumus valstī pieņems tautas 
ievēlētie Saeimas deputāti, ne oli-
garhi viesnīcu numuriņos vai pirtīs, 
Satversmes darbību varēs uzskatīt 
par atjaunotu.”
No Aicinājuma uz Tautas sapulci 23. augustā

P 
irms septiņiem gadiem aptuve-
ni astoņi tūkstoši cilvēku pulcē-
jās akcijā “Oligarhu kapusvētki”. 
Šī akcija bija reakcija uz politis-
kajiem notikumiem, kas parādīja 

oligarhu varas ietekmi – Saeimas lēmumu 
neatļaut KNAB veikt kratīšanu Šlesera dzī-
vesvietā, A.Bērziņa ievēlēšanu par Valsts 
prezidentu pēc tam, kad V.Zatlers bija iero-
sinājis Saeimas atlaišanu. Tā bija tautas 
vēlme atbrīvoties no oligarhu ietekmes un 
negodīgas politikas kopumā, taču politi-

Ceturtdaļgadsimtu pēc neatkarības 
atjaunošanas ir laiks kļūt patiesi brīviem

ķu reakcija uz žurnāla “IR” publiskotajām 
“Rīdzenes sarunām”, šajās sarunās minētās 
Ingunas Sudrabas iecelšana parlamentārās 
izmeklēšanas komisijas vadībā, tiesībsargā-
jošo institūciju acīmredzamā nevēlēšanās 
šo lietu izmeklēt liecina, ka  oligarhi jopro-

jām nosaka mūsu valsts dienaskārtību.  Par 
to, kāpēc oligarhu vara ir tik bīstama, un to, 
vai “Rīdzenes sarunu” lietu negaida “oligar-
hu lietas” liktenis, saruna ar Jutu Strīķi un 
Juri Jurašu.

Sabiedriskā transporta atlaižu ziņā 
citas pilsētas Ventspili apsteidz

tad  Ventspilī tādi ir tikai bērniem līdz 3 gadu 
vecumam un invalīdiem, kam pienākas bez-
maksas braucieni visā valstī. Pirmsskolas 
vecuma bērniem maksa par braucienu ir tīri 
simboliska – 7 centi.  Te gan atslēgas vārds ir 
„pirmsskolas”, tas ir, ja bērns sāk apmeklēt 
skolu no 6 gadu, nevis no 7 gadu vecuma, 
viņam vienalga nāksies maksāt pilnu cenu.

Valsts galvaspilsētā pensionāriem sabied-
riskais transports ir bezmaksas, bet Ventspilī 

tā nav. Šajā sakarā iedzīvotāji periodiski 
uzdod jautājumus – kādēļ tā? Laikam gan 
tādēļ, ka Ventspilī galveno braucēju plūs-
mu veido pensionāri, kuri dodas uz sociālās 
nodrošināšanas nodaļu, poliklīniku vai dārz-
kopības biedrībām. Vēl kases ienākumus dod 
skolēni, kas dodas uz mācībām skolā, dažā-
diem pulciņiem un sekcijām.

V 
entspilī pasažierus apkal-
po lielas ietilpības autobusi 
un mikroautobusi. Pirmais, 
kam pievēršam uzmanību, 
ir autobusu parka tehnis-

kais stāvoklis. Te pat pašam niknā-
kajam kritiķim nebūtu pretenziju. Visi 
transportlīdzekļi ir jauni, skaisti, mūs-
dienīgi un tīri, tos rotā daudzkrāsaina 
reklāma. Autovadītāji baltos kreklos 
un ar kaklasaitēm. 

KAS VENTSPILĪ BRAUC 
BEZ MAKSAS?

Autobusa biļete maksā 60 centus, mik-
roautobusā – 75 centus, bet nakts laikā 90 
centus. Brauciens piepilsētu virzienā izmak-
sās no 60 centiem līdz 1,95 eiro. Pieejamas 
arī dažādas biļetes uz mēnesi ar atlaidēm no 
50% līdz 90 %. Vai tas ir dārgi, vai lēti?  Rīgā, 
piemēram, brauciens maksā dārgāk, bet, no 
otras puses, tur attālumi nav salīdzināmi ar 
attālumiem Ventspilī.

Kas attiecas uz bezmaksas braucieniem, 
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Ventspils Mākslas skola 
uzņem audzēkņus

Ventspils Mākslas skola aicina pieteik-
ties bērnus un jauniešus, kas vēlas apgūt 
zīmēšanu, gleznošanu, veidošanu, batikoša-
nu, grafikas iespiedtehnikas, aušanu, dizai-
na objektu darināšanu, zīmēšanu ar dato-
ru. Bērni no 8 gadu vecuma aicināti apgūt 
profesionālās ievirzes izglītības programmu 
“Vizuāli plastiskā māksla”, savukārt jaunie-
ši, kas sasnieguši 15 gadu vecumu, aicinā-
ti iestāties studiju kursā “Vizuāli plastiskā 
māksla”. Ventspils Mākslas skola dokumen-
tus pieņem līdz 31. augustam Zvana ielā 6, 
darba dienās no plkst.11.00 līdz plkst. 18.00.

Tirgus laukumā ierīkota 
papildus stāvvieta invalīdiem

Pie Ventspils tirgus laukuma blakus Skolas 
ielai izveidota papildus stāvvieta invalīdu 
automašīnām. Jaunās autostāvvietas priekš-
rocība ir ērta, nesteidzīga un droša izkāpša-
nai un iekāpšanai automašīnā personai ar 
invaliditāti. Stāvvieta ierīkota līdzās ģime-
nes autostāvvietai, kas tāpat atzīmēta ar 
speciālu marķējumu uz ielas malas bru-
ģakmens seguma. Tāpat Tirgus laukumā 
pieejama arī jau iepriekš izveidotā auto-
mašīnu stāvvieta invalīdiem, kura atrodas 
Dārzu ielas un Katrīnas ielas krustojuma 
stāvlaukumā.

Ventspils Augstskola rīko 
starptautisko konferenci 

Ventspils Augstskolas Inženierzinātņu 
institūts “Ventspils Starptautiskais radioas-
tronomijas centrs” 23. un 24. augustā rīko 
piekto ikgadējo starptautisko konferenci 
“Pielietojamā astroinformātika un kosmisko 
datu apstrāde Baltijā”. Tā ir gan lietišķa, gan 
zinātniska Baltijas reģiona konference, kurā 
šogad Latvijas, Zviedrijas un Krievijas zināt-
nieki apspriedīs aktuālas problēmas astrofi-
zikā, starpdisciplinārus risinājumus informā-
cijas un datu apstrādē, kuri saistīti ar kosmo-
su un kosmosa objektu novērojumiem, tajā 
skaitā Saules un Zemes novērojumiem un 
tālizpēti no mākslīgajiem pavadoņiem. 

Jāatzīmē, ka viens no spēcīgākajiem astro-
nomiskajiem instrumentiem Baltijas reģionā 
ir Ventspils Starptautiskā radioastronomijas 
centra radioteleskops RT-32. Lielākā daļa no 
referātiem ir saistīti ar šo radioteleskopu un 
tā izmantošanu kopīgos pētījumos.

Ventspils bērniem bezmaksas 
vakcinācija pret ērču encefalītu

2017. gada 11. augustā stājušies spēkā 
grozījumi saistošajos noteikumos Nr. 1 “Par 
maznodrošinātas ģimenes (personas) statu-
sa noteikšanu un pašvaldības sociālo pabal-
stu saņemšanas kārtību Ventspils pilsētā”, 
kas paredz, ka turpmāk Ventspils pilsētas 
pašvaldība bērniem vecumā līdz 3 gadiem 
nodrošinās bezmaksas vakcīnu pret ērču 
encefalītu. 

Pabalstu bērnu vakcinācijai pret ērču ence-
falītu   ir tiesības saņemt par bērnu vecu-
mā līdz 3 gadiem ieskaitot, ja bērna un 
vismaz viena no viņa vecākiem vai aizbild-
ņa dzīvesvieta vakcinācijas dienā deklarē-
ta Ventspils pilsētā. Pabalsts noteikts 100% 
apmērā no maksas par vakcīnu pret ērču 
encefalītu SIA “Ziemeļkurzemes reģionālā 
slimnīca” Ventspilī. Pabalsta saņēmēju vak-
cinācija tiks veikta slimnīcas procedūru kabi-
netā Inženieru ielā 60, jaunā korpusa pirma-
jā stāvā blakus reģistratūrai. Vakcinēties pret 
ērču encefalītu būs iespējams katru darba 
dienu no plkst. 16.00 līdz 18.30.

VENTSPILĪ

Pēc 2016.gada valsts amatpersonu deklarāciju iesniegšanas iezīmējušies 
trīs pelnošākie Latvijas pilsētu mēri. Topa augšgalā ir Ventspils mērs Aivars 
Lembergs ar 553 411 eiro lieliem ienākumiem, viņam seko Liepājas mērs 
Uldis Sesks, kurš nopelnījis 205 406 eiro, bet trešais pelnošākais bijis Bal-
dones pašvaldības vadītājs Andrejs Požarnovs ar 125 329 eiro. Interesanti, 
ka galvaspilsētas Rīgas mērs Nils Ušakovs nav ticis pat pelnošāko mēru 
pieciniekā – viņa ienākumi pērn bijuši 78 839 eiro lieli.

“Latvijas dzelzceļš” (LDz) lepojas, ka pārvadāts par 0,1% vairāk kravu nekā pērn pir-
majos septiņos mēnešos. Tomēr bezkaislīgā statistika rāda arī ko citu – jūlijā pārva-
dāts par 7,7% mazāk nekā pagājušā gada attiecīgajā mēnesī. Protams, uz statistiku 
var paraudzīties dažādi, un ziņot tos ciparus, kas tajā brīdī šķiet izdevīgāki. “Baltijas 
asociācija – Transports un loģistika” (BATL) ceļ trauksmi, ka kravu apjoms nokrities 
teju uz pusi. Un tam ir savs pamats. 

Ventspils mērs visvairāk pelna 
un visvairāk ir parādos

Inga Antāne: Dzelzceļa kravu 
statistika jeb ko noklusē LDz

INGA ANTĀNE
biedrība “Baltijas asociācija –  
Transports un Loģistika”

V 
ispirms nedrīkst aizmirst, ka gada 
pirmie trīs mēneši tranzīta nozarei 
un kravu pārvadājumiem bija spī-
doši un daudzsološi. Janvārī, febru-
ārī un martā bija pārvadāto kravu 

pieaugums, martā sasniedzot pat 12,8% pie-
augumu. Līdz ar to arī visu pirmo septiņu 
mēnešu dati kopumā vēl izskatās cerīgi, un ir 
taisnība, ka septiņos mēnešos kopā pārvadāts 
par 0,1% vairāk nekā pērn. Taču kas notika 
aprīlī, maijā, jūnijā un jūlijā?

Ja aprīlī un maijā pārvadāto kravu kritums 
pret iepriekšējo gadu vēl bija puslīdz pieņe-
mams – attiecīgi par 2,5% un 1,9%, tad jūni-
jā tas jau bija dramatisks 16,6% kritums, kas 
tikai nedaudz līdz 7,7% piebremzējās jūlijā. 
Līdz ar to, ja LDz vēlas būt pavisam patiess, 
ir jārunā par to, ka šogad jūlijā pārvadāts par 
7,7% kravu mazāk nekā pērn.

Otrkārt, jāatceras, ka jau pagājušajā gadā 

sākās ievērojams pārvadāto kravu kritums 
salīdzinājumā ar 2015. gadu. Kopumā pērn 
tika pārvadāts par 15% mazāk nekā 2015. 
gadā, un pagājušais gads bijis viens no slik-
tākajiem Latvijas tranzīta nozares vēsturē. Ja 
salīdzina šā gada labāko mēnesi martu un 
šā gada sliktāko mēnesi jūniju, tad kritums ir 
dramatisks – vairāk nekā 40%, bet, salīdzinot 
gada pirmo mēnesi ar jūliju, kritums ir 40,6%.

Līdz ar to tas jau ir teju uz pusi mazāk. 
Taču jāņem vērā, ka kravu pārvadājumiem 
vienmēr ir bijis sezonāls raksturs un vasaras 
mēnešos vienmēr ir piedzīvots kritums, tikai 
jautājums ir, cik dziļš.

Tādēļ objektīvas ainas iegūšanai ir vērts 
paraudzīties uz šiem statistikas datiem vēl 
caur citu prizmu. Gluži vienkārši LDz infra-
struktūra ir veidota tā, lai tā atmaksātos, ja 
pa dzelzceļu gadā tiek pārvadāti 60 miljoni 
tonnu kravu. Tikai tad šī struktūra darbojas 

efektīvi un ar samērīgu peļņu. Diemžēl jau 
2016. gadā LDz pārvadājumi nesasniedza šo 
apjomu, un pēdējais gads, kad LDz infrastruk-
tūra tika nodarbināta ar optimālo jaudu, bija 
2015. gads. Tādēļ, lai saprastu notiekošās 
tendences kravu pārvadājumos pa dzelzceļu, 
ir vērts datus salīdzināt ar 2015. gadu.

Un tad jau bilde izskatās mazliet citādi. 
Šogad salīdzinājumā ar 2015. gadu septi-
ņos mēnešos pārvadāts par 20,4% mazāk. Ja 
salīdzina jūlija pārvadājumus, aina ir daudz 
dramatiskāka – par 30,8% mazāk nekā pirms 
diviem gadiem. Arī cerīgais marts neizskatās 
tik spoži – par 16,5% mazāk nekā 2015.gadā.

Līdz ar to ir skaidrs, ka dzelzceļa infrastruk-
tūrai, lai tā atpelnītos, pietrūkst 15–30% kravu. 
Jautājums patiesībā ir par to, kāds ir LDz rīcības 
plāns, lai šo iztrūkumu kompensētu. Optimizēt 
sliežu ceļus? Efektivizēt dokumentu aprites sis-
tēmu? Piedāvāt atlaides jaunu kravu pievilinā-
šanai? Nē, ceļš diemžēl ir diametrāli pretējs. 
LDz meitaskompānija AS “LatRailNet” ir pie-
ņēmusi lēmumu no nākamā gada palielināt 
dzelzceļa infrastruktūras izmantošanas tarifu. 
Vai tas novedīs pie uzplaukuma vai gluži otrādi 
– pilnīga kraha, protams, rādīs laiks, taču cerēt 
uz pirmo, manuprāt, nozīmē iebāzt galvu 
smiltīs un cerēt uz brīnumu. 

LDz infrastruktūra ir veidota tā, lai tā 
atmaksātos, ja pa dzelzceļu gadā tiek 
pārvadāti 60 miljoni tonnu kravu.

K 
as jādara un kādos amatos jāstrā-
dā, lai viena gada laikā nopelnītu 
vairāk kā pusmiljonu eiro? Rūpīgi 
izskatot Ventspils mēra publis-
ki pieejamo valsts amatperso-

nas deklarāciju, "Ventspilnieks.lv" konstatē-
ja, ka panākumu atslēga ir darbība dažādu 
nevalstisko organizāciju – biedrību valdēs. 

IENESĪGAIS NEVALSTISKAIS 
SEKTORS

Par  darbu domē Lemberga kungs pērn 
saņēmis 19 372 eiro un sešus centus, bet 
2015. gadā 18 151 eiro un 48 centus. 
Ventspils Brīvostas pārvaldē viņš kā “u.c ieņē-
mumus” (tā tie nosaukti deklarācijā) saņē-
mis 45 386,53 eiro, arī gadu iepriekš šie “u.c 
ieņēmumi” bijuši līdzīgi – 45 705,12 eiro. Cita 
lieta nevalstiskais sektors. Biedrība “Ventspils 
attīstības aģentūra” viņam samaksājusi 91 
560,00 eiro lielu algu (2015. gadā – 86 
616,21 eiro), biedrība “Latvijas Tranzīta biz-
nesa asociācija” – 23 988,11 eiro 2016.gadā 
un 24 159.96 eiro gadu iepriekš. Visdāsnākā 
gan bijusi “Biznesa attīstības asociācija”, 
kura, saskaņā ar Ventspils domes priekšsēža 
deklarāciju, viņam algā 2016. gadā samak-
sājusi 187 819,08 eiro (2015. gadā – analo-
gu summu). Uz šā fona ienākumi no saim-
nieciskās darbības un komercdarbības akciju 
sabiedrībā “Valters un Rapa” un 26 425,20 
eiro ienākumi no “Euromin Holdings (Cyprus) 
Limited” vairs nešķiet nekas īpašs. 

Vēl vērts pieminēt no VSAA saņemto pensi-
ju  37 017,74 eiro apmērā. Tā kā A.Lembergs 

oficiāli pensionēšanās vecumu 
sasniedza pērngad vasarā, tad jātic 
mēra paša savulaik teiktajam, ka 
viņa pensijas apmērs ir aptuveni 
6000 eiro mēnesī. Salīdzinājumam 
var minēt, ka otrs slavenākais 
Latvijas pensionārs eksprezidents 
Andris Bērziņš mēnesī saņemot vien 4,5 tūk-
stošus eiro lielu pensiju. Taču par to nav jābrī-
nās, jo saskaņā ar Valsts sociālās apdrošinā-
šanas aģentūras skaidrojumu, “pensijas pie-
šķir no summas, no kuras ir veiktas iemaksas. 
Tas nozīmē, ka maksātas ļoti lielas sociālās 
iemaksas valstij.” 

NESKAIDRĪBU AP “BIZNESA 
ATTĪSTĪBAS ASOCIĀCIJU” IR DAUDZ

Daudz interesantāks ir jautājums par 
“Biznesa attīstības asociāciju”, kurā Lemberga 
ienākumi ir gandrīz desmit reizes lielāki nekā 
domē. Interesanti, ka par pašu biedrību ēkā 
Ventspilī, Užavas ielā 8, kur asociācija it kā 
atrodas, neviens neesot pat dzirdējis. Tā pēdē-
jos četrus gadus nav iesniegusi arī gada pār-
skatus, un par tās naudas apmēriem var 
spriest tikai pēc Lemberga deklarācijām, kur 
viņš norāda algu šajā asociācijā, kā arī pēc 
2012. gadā pēdējā oficiāli iesniegtā šīs bied-
rības gada pārskata. Savukārt tajā norādīts, 
ka organizācijas ieņēmumi 2012.gadā bijuši 
nulle, bet iepriekšējā gadā no saimnieciskās 
darbības gūti 126 tūkstošu latu (179 tūkstošu 
eiro) lieli ieņēmumi. Toties algās organizāci-
ja samaksājusi 132 tūkstošus latu (188 tūk-
stoši eiro). Identisku summu kā darba algā 

saņemtu no “Biznesa attīstības aģentūras” 
2012. gada amatpersonas deklarācijā norādī-
jis Lembergs. Savukārt VID tik vien komentē, 
ka biedrībām gada pārskati ir jāsniedz un par 
izvairīšanos paredzēts administratīvais sods.

15 MILJONI PARĀDSAISTĪBĀS
Vēl Ventspils domes priekšsēdētāja pub-

liski pieejamā valsts amatpersonas dek-
larācija rāda, ka viņam ir 373 932 eiro 
lieli uzkrājumi un arī lielākās parādsaistības 
starp Latvijas pilsētu mēriem, kuru kopē-
jais apjoms sasniedzis 15,29 miljonus eiro. 
Vēl 2011. gadā, komentējot ievērojamās 
parādsaistības, Lembergs uzsvēra, ka “tie ir 
mani parādi nevis kādai bankai vai kredīt-
iestādei, bet gan maniem bērniem.” Šāda 
parādsaistību kopējā summa Ventspils mēra 
deklarācijās redzama jau kopš 2011. gada. 
Interesanti, ka pirmās nopietnās, miljonos 
mērāmās parādsaistības parādās 2005. gadā 
iesniegtajās Ventspils mēra deklarācijās par 
2004. gadu. Varbūt tā ir vienkārša sakritī-
ba, taču tieši 2005. gadā, pamatojoties uz 
pārbaudes materiāliem par Ventspils amat-
personu iespējamiem noziedzīgiem nodarī-
jumiem, tika uzsākts kriminālprocess, kurā 
apsūdzības uzrādītas arī A.Lembergam. 
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AR SAPNI PAR DZIMTAS SALIDOJUMU
Gadu gaitā dabas un cilvēku postītās, atkal atjaunotās, 

pēc tam kārtējos karos vēl un vēlreiz sagrautās, vēl un vēl-
reiz modernizētās Ventspils un ostas hidrobūves vairāku-
mam pilsētas ļaužu ir tikai ierastā darba vide, bet ciemiņiem 
– interesanti apskates objekti. Atšķirībā no viņiem Georgam 
Dogadovam, Ksenijai Pudičai (Dogadovai) un Andrejam 
Dogadovam tie atgādina vēl arī par dzimtas vēsturi un vieš 
lepnumu par to. Tāpēc, ka tieši viņu vectēvs Vasīlijs Dogadovs 
bijis tas  būvniecības speciālists, kura vadībā tapuši dzelzceļa 
tilts pār Ventu,  elevators graudu glabāšanai ostā un tālu jūrā 
izvirzītie akmens moli, kas gadu desmitiem veidojuši pilsē-
tas vizuālo tēlu. 

Karos un okupācijās daudzi to laiku notikumus apstiprinoši 
dokumenti pazuduši, mūžībā aizgājuši cilvēki, kas tajos pie-
dalījušies, citi izkaisīti pasaulē un ilgi bijuši aiz dzelzs priekš-
kara, tāpēc dzimtas vēstures pētniekam, Vasīlija mazdēlam 
Georgam un viņa dzīvesbiedrei Birutai faktus nācies vākt pa 
kripatiņai visdažādākos veidos un no visdažādākajiem avo-
tiem. Daļu materiālu viņi nodevuši Ventspils vēstures muze-
jam, citi glabājušies datorā, no kura tehnisku iemeslu dēļ 
tie daļēji pazuduši, vēl kādi apdzīvo ģimenes albumus, kuru 
Birutai esot ap četrdesmit. Georgs šim darbam veltījis vaļas-
brīžus gadu desmitu garumā, padomju laikā ar informācijas 
iegūšanas mēģinājumiem pat riskējot nokļūt čekas uzmanī-
bas orbītā,  jo ne vienmēr rīkojies toreizējā izpratnē legāli 

Atmiņu 
mantinieki
Gaužoties par Krievijas impērijas un Padomju 
Savienības piekopto piespiedu pārtautošanas po-
litiku, kā toreizējām varām nevēlams un apzināti 
nepamanīts palicis pretējs process. Proti, ka etno-
sa gabaliņi nolūzt arī no lielās nācijas,  nemanāmi 
un nevardarbīgi iekausējoties mazākajās tautās.  
Saskatot tajās morālu noturību un sadzīvisku 
gudrību, atbilstību savam raksturam un dzīves 
uztverei. Ventspilī tam piemērs ir krievu būvuzņē-
mēja Vasīlija Dogadova dzimta, kuras pirmsākumi 
meklējami Smoļenskas guberņā, bet atvases 
dzītas mūsu pilsētā un gadsimta gaitā gandrīz 
pilnībā pārlatviskojušās. Šajā procesā visnoturīgā-
kie izrādījušies slāvu tautām raksturīgie personu 
vārdi, tādi tiek doti līdz pat tagadējai,  ceturtajai 
paaudzei. 

un likumīgi. Taču uzskatījis, 
ka tas ir viņa pienākums ne 
tikai pret savai  dzimtai pie-
derīgajiem, bet arī pret savu 
dzimto pilsētu. Tagad viņš 
aizsācis jau devīto gadu des-
mitu, sākusi pieklibot vese-
lība un arī atmiņā parādī-
jušies robi, taču saglabāju-
sies pārliecība, ka aizsākto 
turpinās nākamās paaudzes, 
tanī skaitā viņa mazbērni. 
Georga sapnis ir sagaidīt visā 
pasaulē izkaisītās, tagad jau 
pārsvarā angļu valodā runā-
jošās  Dogadovu dzimtas 
salidojumu.

“Pat ja es līdz tam neno-
dzīvošu, ir vērts censties,” 
lielā auguma vīrs, kuram pa 
istabu pārvietoties palīdz 
pamatīgs paša gatavots stai-
gulītis, nebēdnīgi pasmaida. 

UZ VENTSPILI CARA 
VALDĪBAS UZDEVUMĀ

No baznīcas grāma-
tām, arhīvu materiāliem un 
senām publikācijām Georgs 
izlobījis, ka viņa sencis dzi-
mis 1857. gadā. Iespējams, 
Smoļenskas guberņā. Iespējams, turīgu ļaužu ģimenē, jo kā 
gan citādi būtu ieguvis būvuzņēmējam nepieciešamo izglītī-
bu un bagātību –  tajos laikos pat ļoti lieli objekti pēc valsts 
pasūtījuma tikuši būvēti par uzņēmēja līdzekļiem, kurus 
valsts pēc darbu nobeigšanas ar uzviju atmaksājusi. Varbūt 

viņš noprecējis bagātu sievu, Annu Buhmastovu, kas pēc 
izcelsmes varētu būt bijusi vāciete?  Kā arī tas bijis, Ventspilī 
Vasīlijs ieradies 19. gadsimta beigās cara Nikolaja II valdī-
bas uzdevumā, lai šeit uzbūvētu Krievijas impērijai svarīgu 
neaizsalstošu ostu. Georga īpašumā ir Kanādā 1990. gadā 
izdots rakstu un atmiņu krājums, ko Ventspils 700 gadu 
jubilejas atzīmēšanas sakarā sagatavojusi turienes iniciato-
ru grupa. Viens no stāstītājiem apraksta aptuveni gadsimtu 
senos notikumus: “Tad uzreiz septiņdesmit gadu atpakaļ sāk 
viens krievs, sauc Dogadovs, tas uzņemas sākt moli būvēt no 
Ventas dziļi jūrā, no abām pusēm tāli jūrā tādi vārti, ko katru 
nakti apuguņo, lai kuģi redzētu. Sabrauca daudz krievu, izvi-
ču, tad bija atvilktas sliedes uz staciju. Tā uzbūvēja tos molus 
– simtiem izviču veda no mežiem akmeņus, gāza jūrā, uzcē-
la lielu mūra bāku, tā vairāk zvejniekus pasargāja.”(ižvici – 
iespējams, šiem darbiem mobilizēti nelielai somugru tauti-
ņai ižori piederīgie – red.). Dogadovi savākuši materiālus, kas 
apliecina, ka Vasīlijs vadījis arī tolaik impērijā vismodernākā 
graudu elevatora būvniecību eksporta vajadzībām, tam līdzās 
izaugušas arī divas  citas lauksaimniecības produktu ekspor-
ta noliktavas.  Kā būvuzņēmējs viņš piedalījies dzelzceļa tilta 
pāri Ventai celtniecībā, kura vidējais posms viņa laikā dažādu 
apstākļu dēļ gan neticis pabeigts. 

Pieminekli Vasīlijam Dogadovam Liepājā, Ziemeļu kapos 
regulāri apmeklē un uzkopj Dogadovi no Ventspils.

Biruta (no labās), mazdēls Mārtiņš un Georgs pie radiniekiem 
ASV.

Vasīlija Dogadova sievas Annas Buhmastovas foto ar veltījumu otrā pusē

Georgs un Biruta Dogadovi.
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Latvijas tiesiskajā telpā jūtama liela 
nevēlēšanās objektīvi izmeklēt “Rīdzenes 
sarunās” dzirdamo tirgošanos ar politisko 
ietekmi un valsts nozagšanu. Kādas ir Jūsu 
prognozes par šīs lietas turpinājumu?

Juta Strīķe: Lai lietai būtu turpinājums 
tiesiskajā telpā, jābūt stiprām tiesībsargā-
jošām iestādēm. Taču ja tie paši oligarhi, 
pret kuriem ierosināta lieta, izvēlas, kas būs 
ģenerālprokurors, kas KNAB vadītājs, un izdo-
mā, kuri tiesneši tiks vai netiks apstiprinā-
ti Saeimā, tad cerēt uz veiksmīgu šo iestāžu 
darbu ir gana naivi. Tā drīzāk būtu nejaušība, 
ja kaut kas notiktu. Jo tā saucamie oligarhi ir 
sapratuši apdraudējumu, kas nāca no KNAB 
vai Ģenerālprokuratūras Jāņa Maizīša pilnva-
ru laikā, un pievērsuši pastiprinātu uzmanību 
tam, kādi vīri jāliek pie stūres tajās iestādēs, 
kuras var viņus apdraudēt.

Vai tas nozīmē, ka sabiedrība ir bezspē-
cīga oligarhu gadiem veidotās sistēmas 
priekšā? Kas jādara, lai to mainītu?

Juta Strīķe: Vara par pastāvēt un darboties 
tikai  tad, kad tai ir sabiedrības uzticēšanās. 
Kad varai tic. Tad gan maksā nodokļus, gan 
akceptē pieņemtos lēmumus. Sabiedrībai, kas 
nav apmierināta, par to nav jārunā vienīgi 
ģimenes lokā virtuvē, bet gan skaidri un gaiši 
jāparāda, kas neapmierina, kas ir nepareizi un 
kādus cilvēkus sabiedrība negrib redzēt, vien-
alga, vai pašvaldības, vai tiesībsargājošās ies-
tādes vai ministrijas vadībā. Nevienā pasaules 
valstī neviena  amatpersona nav izturējusi un 
neizturēs sabiedrības spiedienu.

Juris Jurašs: Mēs jau ilgstoši runājam par 
atsevišķu oligarhu ietekmi Latvijas politikā, 
kurai var pateikties par ilgstošo tiesībsargā-
jošo iestāžu vājināšanu.  Un šeit mēs nonā-
kam arī pie stratēģiski svarīgajiem amatiem 
valstī. Tas neattiecas tikai un vienīgi  uz tiesu 
varas iestādēm, bet valsts pārvaldi kopumā. 
Jo šajās stratēģiski svarīgajās iestādēs reti kad 
kāds ir nonācis tādēļ, ka ir profesionālākais, 
zinošākais vai atbilstošākais šim amatam. 
Piemēram, kāda bijusi KNAB vadītāju izvēle. 
Es  uzskatu, ka šo personāliju nonākšana attie-
cīgajos amatos nav nejauša. Atcerēsimies kaut 
vai to, kā “Rīdzenes sarunās” tika apspriesta 
Jāņa Maizīša nepārvēlēšana amatā.

Un viņu arī nepārvēlēja. Kā teikts sarunu 
atšifrējumā: “Aivars nodemonstrēja spēku 
un iedeva pa rīkli ģenerālprokuroram.” 

Juris Jurašs: Bet, protams! Diezin  vai viņi 
mēģinātu nepārvēlēt Maizīti – godīgu un prin-
cipiālu ģenerālprokuroru, lai ieliktu amatā 
tādu pašu vai vēl principiālāku. Skaidrs, ka 
tur ir pilnīgi cits nodoms. Vienīgais, kas  viņus 
tiešām var atturēt un šo sistēmu mainīt, ir 
sabiedrības iesaistīšanās. Sabiedrībai jāap-
zinās, ka tieši viņā ir tas spēks, kas var kaut 
ko glābt un mainīt. Šeit neder  tās atrunas, 
ko bieži nākas dzirdēt – ko tad es, vai ko tad 
mana balss var izšķirt vai neizšķirt. Pēc oli-
garhu  sarunām ir aktivizējušās gan sabied-
riskās organizācijas, gan dažādu sabiedrības 
slāņu viedokļu līderi, un tas ko mēs jaušam 
– ir stress un ir satraukums šiem ilgstoša-
jiem galvenajiem politikas noteicējiem. Viņi ir 
sapratuši, ja nav sabiedrības atbalsta, kuru viņi 
ieguvuši  ilgstošās manipulācijās ar sabiedris-
ko domu un informācijas sniegšanā  ar sev 
piederošo, lojālo vai nopirkto mediju  starp-
niecību, viņu impērija ir apdraudēta. Jo pastāv 
alternatīvi informācijas  avoti– facebook, twit-
ter, caur kuriem cilvēki saņem arī citu informā-
ciju, nekā vēlas šie oligarhi. Tas maina situā-
ciju. Cilvēki saprot, ka šādas politikas sekas 
skar viņus personīgi. Diemžēl daudzi apzinās, 

Ceturtdaļgadsimtu pēc neatkarības 
atjaunošanas ir laiks kļūt patiesi brīviem
 turpinājums no 1. lpp.

ka ir slikti tikai tad,  kad ir spiesti pamest savu 
valsti un doties strādāt uz Vāciju, Franciju vai 
Angliju, jo šeit nespēj nodrošināt sev cilvēka 
cienīgu eksistenci.

Juta Strīķe:  No oligarhu sarunām var arī 
skaidri redzēt to, ko agrāk cilvēki tikai nojauta. 
Proti, "Saskaņa" nav nekāda opozīcija varai arī 
Saeimā. Tāpēc jau arī Nils Ušakovs Rīgas domē 
varēja un var arī tagad uzvesties tik bezkau-
nīgi. Jo ar "Saskaņu", Urbanoviču un Ušakovu 
par visu var vienoties, visus jautājumus sakār-
tot. Priekš iedzīvotājiem koalīcija tīri juridiski 
ir viena, bet patiesībā Lembergs jebkurā mir-
klī var legalizēt to slēpto valdību, kura patie-
sībā valda Latvijā. Iedzīvotāji  tiek maldināti, 
ka "Saskaņa" nepiedalās pie lemšanas, un ka 
tā ir opozīcija.

Juris Jurašs: To varētu nosaukt par teāt-
ri, lai Latvijas sabiedrībai radītu šķietamību, 
ka patiešām ir šīs atšķirīgās partijas ar atšķi-
rīgo ideoloģiju un nostāju. Pēc tā, ko nācies 
redzēt, var droši teikt, ka, kā viņi paši saka, 
jebkuru jautājumu var sarunāt un “nodīlot”. 
Manuprāt, viņus visus varētu  saukt, kā Juta 
savulaik teica, par savā kabatā bāzēju partijas 
pārstāvjiem. Un šai “partijai” jau ir pašai sava 
ideoloģija, un  konfrontēšanās, atšķirīgu vie-
dokļu demonstrēšana politiskajā telpā ir tikai 
spēle uz publiku.

Lai vai kā, tie ir atklātās, demokrātiskās 
vēlēšanās ievēlēti tautas pārstāvji…

Juta Strīķe: Lai mēs, pašreizējā opozīcija, 
pārņemtu varu Rīgā, pietrūka dažu tūkstošu 
balsu. Ja tās būtu, "Saskaņa" paliktu opozīci-
jā. Un te ir viens interesants jautājums – kādēļ 
ZZS, kas arī startēja vēlēšanās, pretstatā citām 
partijām rīkojās tā, it kā nemaz nevēlētos tikt 
ievēlēti? Es nejutu, ka viņi censtos pēc iespē-
jas labāk prezentēt savu programmu, bet citi 
ZZS biedri, uz ielas sastapti, nemaz neslēpa, ka 
īpaši necer uz 5% barjeras pārvarēšanu.

Tas varētu būts kāds plašākai publikai 
nezināmās sarunās noslēgts "dīls"?

Juta Strīķe:  Ir acīmredzami, ka ZZS nemaz 
necentās šo barjeru pārvarēt. Taču latviskās 

balsis viņi paņēma. Šajā gadījumā – par labu 
Ušakovam

Juris Jurašs: Var ticēt vai neticēt kādām 
sazvērestības teorijām un slepenām vieno-
šanām, bet šāda rīcība tomēr liek domāt par 
kaut kādu vienošanos ietekmes jomā. Ņemot 
vērā, ka Rīgā ir lielākā ekonomiski un politis-
ki aktīvo cilvēku sadaļa, tas liek domāt, ka 
"Saskaņai" paliek Rīga, bet Lembergam pārējā 
Latvija. Oligarhu sarunās mēs jau redzējām, ka 
viņiem nav kaut kādu šķēršļu, lai viņi nespētu 
vienoties par jebkuru jautājumu. Vajag prezi-
dentu ievēlēt tādu vai citādāku, lūdzu! Vajag 
nodrošināt kādu citu balsojumu, kurā ar savas 
koalīcijas balsīm nepietiek, tev vienmēr būs 
palīdzīga roka! Tur  jau ir ne tikai ne "Saskaņa" 
vien. Mēs redzam, ka arī  “No sirds Latvijai” 
pilda savu lomu. 

Jau no paša sākuma bija skaidrs, ka īstas 
cīņas par Rīgas atslēgām nebūs, un arī tas liek 
domāt par šīs slēptās vienošanās esamību. 

Latvijā nevienam nav noslēpums, ka ZZS 
ir Lemberga “kabatas partija”. Kā domā-
jat, kādēļ velētāji vienalga balso par ZZS?  
Partijas vārda un vēstures, Lemberga fak-
tora dēļ?

Juta Strīķe: Liela loma ir savulaik veiksmī-
gi izvēlētajam nosaukumam. Jo katrs jau grib 
balsot par savējiem, tas ir dabiski. Redzot uz 
plakāta vārdu “zemnieks”, daudzi, kas nav 
iedziļinājušies, domā –  balsosim par zemnie-
kiem. Taču tas ir tikai nosaukums. Kā redzam 
no oligarhu sarunām, notikumiem Jūrmalā un 
citām krimināllietām, viņi rūpējas tikai par 
savu labklājību, savu varu. Zemnieki paši sev 
var uzprasīt – vai viņiem patīk, kā viņi dzīvo? 
Kāds ir viņu labklājības līmenis, ceļi, iespē-
ja strādāt? Latvija ir neatkarīga jau vairāki, kā 
ceturtdaļgadsimtu. ZZS praktiski vienmēr  ir 
bijusi parlamentā un valdībā, vai zemnieku 
cerības šī partija ir attaisnojusi, vai par zem-
nieku patiešām ir padomāts?

Juris Jurašs: Nevienam nav noslēpums, 
kādi ir Latvijas lauki. Mēs, protams, varam 
uzteikt to, ka mums ir šie atsevišķi lielie 
lielzemnieki, kuri apsaimnieko tūkstošiem 
hektārus, bet kādas iespējas normāli strādāt 
un attīstīties ir pārējiem? 

Juta Strīķe: ZZS vēlētājiem es ieteiktu nevis 
skatīties uz ārējo tēlu un klausīties vārdos, bet 
pavērtēt reālo rīcību – ko tas cilvēks, par kuru 
viņš balsojis, ir darījis, kāds ir viņu politikas 
rezultāts. Nevienam patiešām nav noslēpums, 
ka šīs partijas dienaskārtību nosaka Lembergs. 
Bet, kā redzam no oligarhu sarunām, viņa 
interesēs ir nesēdēt cietumā un dabūt naudu 
Ventspilij.

Ventspilniekiem šis pēdējais punkts 
noteikti šķiet labs un apsveicams…

Juta Strīķe: Ventspilī ir uzbūvēti dažādi 
megaprojekti, bet kāds reāls labums no tiem 
ir iedzīvotājiem un zemniekiem, par kuriem 
ZZS it kā iestājas?

Juris Jurašs: Svarīga ir šī finanšu plūsma. Ne 
jau velti ir teiciens – mēs protam būvēt, celt un 
“izcelt”. Un tas ir galvenais. Izcelt! Sekundāri 
ir, ka pašvaldības iedzīvotājiem ir iespējas 
sportot, apmeklēt  mūzikas skolu, bet vai šā 
rezultāta sasniegšanai ieguldītie līdzekļi biju-
ši adekvāti? Vai mēs varam Latvijā pie saviem 
ieņēmumiem, pie dzīves kvalitātes  līmeņa, 
kad mums nav iespējas  samaksāt cilvēka 
cienīgu atalgojumu tiem, kuri šajās megacel-
tnēs strādā, atļauties tik dārgus projektus? Un 
tad rodas jautājums, kā vārdā mēs to darām? 
Nopērkam visdārgākos dzelžus, aparatūru, 
vēl kaut ko, iegrūžam fantastiskas summas 
programmatūras nodrošinājumā  un vēl kaut 
kur, bet vienā brīdī tas viss var palikt tukšs, jo 
nebūs, kas strādā.

Visas šīs celtnes vēlāk tiek uzturētas par 
nodokļu maksātāju naudu. Par šīm izmak-
sām būtu jādomā jau projekta sākuma sta-
dijā. Vai, jūsuprāt, tas tiek darīts?

Juris Jurašs: Tie cilvēki, kuri visu to dara, par 
to domā vismazāk. Viņi tiešām domā īstermi-
ņā – kā maksimāli daudz izcelt no šiem pro-
jektiem. Mēs varam ļoti labi redzēt, kā darbo-
jas atsevišķi uzņēmumi, un cik plašas iespējas 
viņiem tiek piedāvātas tieši šo projektu reali-
zācijai. Nejaušo uzvarētāju nav – uzvar vai nu 
pašiem piederošie uzņēmumi, vai tie, kas pie-
krituši viņiem izvirzītiem spēles noteikumiem 
par to, cik daudz, kur un kādā veidā ir jāat-
maksā atpakaļ. 

Kā jūs domājat, vai govs, kurai dzīvai 
novilktu ādu, dotu pienu? Bet ZZS vēlētājs 
iet un balso!  Mēs redzam, kādā veidā tiek 
izmantots Ventspils vārds, lai parādītu kā 
tad  ir  it kā jāsaimnieko.  Redziet, kas tik 
te ir, un par kādām naudām uzbūvēts! Bet 
mēs redzam, kādā veidā tiek sadalīti šie 
budžeta līdzekļi, Eiropas Savienības finan-
sējums, mēs redzam, ka vairākums tiek 
novirzīts Ventspilij dažādu projektu reali-
zācijai. Un tad cilvēki domā, redziet, kāds 
saimnieks, dodiet viņam iespēju, un tā būs 
visā valstī. Bet ir oligarhu sarunas, kurā 
viņš pasaka reāli, ko domā.

Juta Strīķe: Man pat kauns atkārtot, ko 
viņš saka.

Juris Jurašs: Galvenais uzdevums, kā jau 
teicu, ir būvēt. Dabūt naudu.

Juta Strīķe: Guldīt būvēs, nevis cilvēkos.
Juris Jurašs: Salīdzinājumam var minēt 

vidusmēra ģimeni, kura ekonomiskās kla-
ses mašīnas vietā kā ģimenes auto izvēlas 
"Porsche", un tad brīnās, ka nevar to uzturēt.  
Ventspilī viss ir premium klases – pats lielā-
kais, pats dārgākais. Bet vai to visu vajag, un 
ja vajag, vai  tik dārgu? Grozi kā gribi, rodas 
iespaids – viss tiek darīts, lai būtu iespēja 
gūt šos atpakaļmaksājumus. Citādāk tas nav 
izskaidrojams. Mēs ļoti līdzīgu tendenci vēro-
jam Rīgā – netiek veikti tiešām sabiedrībai, 
rīdziniekiem  svarīgie darbi, bet guldīts tiek 
tur, kur var uzreiz dabūt atpakaļ lielas naudas  
summas. Būvēt ko tādu, kas faktiski nav vaja-
dzīgs, bet kur ir zināms, ka būs atpakaļmaksā-
jums, un liels.

Jūs esat pietiekami ilgus gadus nostrā-
dājuši iestādē, kuras uzdevums ir šādu cil-
vēku  darbības izmeklēšana. Jādomā, ka 
dokumentu, liecību, pierādījumu bijis gana 

Juta Strīķe: Nevienā 
pasaules valstī neviena 
amatpersona nav 
izturējusi un neizturēs 
sabiedrības spiedienu.

Juris Jurašs: Kādu Latviju 
šie oligarhi vēlas – 
rietumniecisku, ar rietumu 
vērtībām? Nē, mazo 
Krieviju ar varas vertikāli 
un lietu kārtošanu tā, kā 
tas ir Krievijā.
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daudz. Kādēļ tik reti šādas lietas nonāk līdz 
notiesājošam spriedumam?

Juta Strīķe: Piemēram, Aivaram 
Lembergam vairākas  lietas aizgājušas līdz 
iztiesāšanai. Tagad viņam nepieciešams algot 
advokātus, vairākas dienas nedēļā braukt uz 
tiesām. Acīmredzot viņš sapratis, ka tas  ir 
gana apgrūtinoši un nepatīkami, un tāpēc ir 
svarīgi, lai lietas līdz tiesai nenonāk, bet paliek 
vai nu prokuratūrā, KNAB  vai policijā. Tāpēc arī 
ir šīs rūpes un sarunas, kurš nu būs nākošais 
ģenerālprokurors, vai  arī – kā atrast “lielāko 
kretīnu” par KNAB priekšnieku, lai  lietas pat 
līdz prokuratūrai nenonāk.

Kā to var reāli noorganizēt? Atnāk priekš-
nieks un saka: šo lietu izmeklējam, bet to 
– miskastē?

Juta Strīķe: Oligarhu sarunās varēja skaidri 
lasīt par to, kas notiek “Dienā”, un kādreizējais 
šī laikraksta galvenais redaktors Guntis Bojārs 
to arī apstiprināja. Nebija jau tā, ka deva norā-
dījumus – atbrīvojās  no profesionāļiem, lika 
viņiem aiziet – KNABā notika tas pats.

Juris Jurašs: Tiek ielikts priekšnieks, kuram 
jānodrošina, lai zināma kategorija cilvēku būtu 
drošībā, un netiktu aizskarti. Priekšnieks tomēr 
katrā iestādē nosaka darbības virzienus un var 
ietekmēt iznākumu. Redzot, ka ir cilvēki,  ar 
kuriem nevar sarunāt, lai viņi nedara to, ko 
dara, no viņiem atbrīvojas un tālāk pieņem 
darbā tādus, par kuriem ir pārliecība, ka viņi 
vienmēr būs lojāli un izpildīs jebkuru rīkoju-
mu. To mēs ļoti spilgti redzējām KNAB gadī-
jumā attiecībā uz mums. Un  tas parāda – cik 
ļoti viņi baidās, turklāt nevis no iestādes, bet 
gan no cilvēkiem.

Kad KNAB tikko izveidojās, no šīs iestā-
des tiešām baidījās…

Juris Jurašs: Un es pateikšu kāpēc – tanī 
laikā tur strādāja tiešām godprātīgi cilvēki, 
profesionāļi, kuri gribēja kaut ko mainīt valstī.

Juta Strīķe: Lietas rosināja nevis tādēļ, lai 
saņemtu algu vai prēmiju, bet tādēļ, lai patīrī-
tu Latviju no neliešiem…

Juris Jurašs: Tomēr ar katru gadu šo cilvē-
ku skaits mazinājās. Tika iecelti tādi vadītāji 
kā Vilnītis, Streļčenoks, un tas tika darīts, lai 
sasniegtu savu mērķi – padarītu šo iestādi par 
tādu, no kuras tādiem cilvēkiem kā Lembergs 
nav jābaidās, un lielā mērā tas arī ir izdevies.

Kurš šo skaistumkonkursu – izvēlamies 
KNAB vadītāju – diriģē? Kas nosaka, kurš 
jāieceļ amatā?

Juta Strīķe: Esmu startējusi vairākos kon-
kursos uz KNAB priekšnieka amatu, atse-
višķus no tiem esmu pat vinnējusi – atzīta 
par labāko kandidātu, taču politiķi ir izvē-
lējušies vājāku kandidātu. Piemēram, kad 
par KNAB priekšnieku tika ievēlēts Aleksejs 
Loskutovs, viņš bija trešais aiz manis un Alvja 
Vilka. Politiķi nosaka, kas būs KNAB priekš-
nieks. Bet politiķi ir partiju pārstāvji,  un dau-

dzos gadījumos partiju saimnieki nosaka, kā 
tiem balsot. Piemēram, vai ZSS pārstāvji pēc 
Rīdzenes sarunu publiskošanas ir pateikuši, 
ka Lembergs vismaz nesmuki uzvedies? To 
saka daudzi citi, bet ZZS vai nu klusē, vai viņu 
visiem spēkiem aizstāv. Šie cilvēki gluži kā 
padomju laikos baidās pat muti atvērt.

Juris  Jurašs: Atcerieties stipendiātu lietu?  
Veids, kādā Lembergs realizē savu varu un 
panāk vēlamo, lielā mērā ir balstīts tieši uz šo 
stipendiātu  principu. Redzot sarakstus, kādi 
tajā laikā bija, jāsaka, ka runa pat nav par 
atsevišķām personālijām, bet gan par politis-
kām partijām, kuras arī ir stipendiātu rindās. 
Un tad mēs ļoti  labi redzam un saprotam, ka 
konkrēti lēmumi tiek pieņemti par konkrētu 
naudas summu, un nav svarīgi, tu esi  zaļš, 
sarkans vai rozā – visu nosaka nauda. Kad 
gadiem ilgi ir ēsts no rokas, cilvēks ir gandrīz 
nesaraujamām saitēm saistīts. 

Juta Strīķe: Kad Ukrainā sniedzu intervi-
ju ukraiņu žurnālistam, viņa pirmais jautā-
jums bija – jums Latvijā ir bijusi lustrācija? 
Pēc manas atbildes, ka nē, nav bijusi, sekoja 
nākamais jautājums – vai jums pie varas paš-
laik neatrodas bijušie kompartijas funkcionāri, 
komjaunatnes  funkcionāri, VDK virsnieki un 
viņu aģenti? 

Diemžēl vēlētājs to tā arī nav sapratis. 
Ventspils atrodas Kurzemē, tātad rietumos, 
Latgale ir austrumos, bet ja paskatāmies 
uz  Daugavpili un citām pilsētām, tur notiek 
demokrātiska varas mainība, bet rietumu pusē 
ir iestājušies tādi kā Brežņeva laiki, valda stag-
nācija. Kurzemes pusē nav robežas ar Krieviju, 
kur varētu “sasmelties” putinisko domāšanas 
veidu, taču tas tur ir. Nesen dzirdēju vienu no 
pēdējām Krievijā nogalinātā Ņemcova inter-
vijām, kurā viņš saka – ir pašsaprotami, ka 
gubernators drīkst atrasties amatā tikai  divus 
termiņus. Lai notiktu attīstība, lai nāktu svai-
gas idejas, svaigas vēsmas, divi termiņi ir  
maksimums. Kurzemes hercogi šo vienkāršo 
patiesību nevēlas ņemt vērā.

Juris Jurašs: Paskatieties, cik ilgi savus ama-
tus ieņem Ventspils un Liepājas mēri. Tas, ka 
tiek būvēts, vēl nenozīmē, ka viss attīstās. 
Nav šaubu, ka  varas mainībai ir jābūt, un tas 
ir visas sabiedrības interesēs. Pret to var iestā-
ties tikai tie, kuri caur šo varas nepārtrauktību 
nodrošina savu labklājību. Ko mēs varam gri-
bēt, ja darbs ar sabiedrību  notiek caur viņiem 
piederošiem medijiem un tiem, kuri tiek turē-
ti zināmā pakļautībā ar reklāmas līgumiem? 
Viņi šo sabiedrisko domu arī veido. Daļa 
sabiedrības kļuvuši par šo mediju  dezinfor-
mācijas  un “smadzeņu skalošanas” upuriem. 
Viņi paļaujas uz to sniegto informāciju. No kā 
tad oligarhi baidās? No objektīvās informāci-
jas, kuru šie cilvēki var saņemt. Kādu Latviju 
šie oligarhi vēlas – rietumniecisku, ar rietumu 
vērtībām? Nē, mazo Krieviju ar varas vertikā-
li un lietu kārtošanu tā, kā tas ir Krievijā. Ne 
velti Rīdzenes sarunās redzams, kā Lembergs 

Ģirts Valdis Kristovskis,
Ventspils domes deputāts

Kā zināms, tad sabiedrība, valsts darbo-
jas caur saviem priekšstāvjiem, vēlētiem 
deputātiem, kas veido valdību, ieceļ ties-
nešus un līdzīgas amatpersonas. Tas, kādus 
ļaudis ievēl, kādus ieceļ lemjošos amatos, 
to kopējais godaprāts un viedums galu galā 
veido to kopējo vērtību atmosfēru sabied-
rībā un tiesiskuma standarta līmeni valstī, 
kas ierobežo vai, gluži pretēji, veicina oli-
garhu varu Latvijā, rada iespējas un stipri-
na pamatu to noziedzīgo mērķu sasniegša-
nai. Tātad oligarhu vara un politiskā ietek-
me ir nostiprinājusies galvenokārt tāpēc, 
ka sabiedrība pati dažāda līmeņa vēlēša-
nās ir pieļāvusi, ka valsts vara nonāk tādu 
ļaužu rokās, kam ir apšaubāma reputācija, 
kas amatos ceļ tos atbalstošas, iztapīgas 
amatpersonas gan valdībā, gan arī tiesīb-
aizsardzības iestādēs. Tātad vienīgās zāles 
ir valsts  un sabiedrības interesēm uztica-
mi cilvēki valsts pārvaldē un nozīmīgākajos 

Aivis Landmanis,
Ventspils domes deputāts

Piekrītu Rīgas arhibīskapam metropolī-
tam Zbigņevam Stankevičam, ka Latvijas 
uzplaukuma galvenie traucēkļi ir alkatības, 
slimīgu ambīciju, baudkāres jeb kalpošanas 
savām kaislībām, ignorējot veselā saprāta 
apsvērumus, sekas. Lai apturētu lejupslī-
di, katram sabiedrības loceklim vispirms ir 
jāsāk pašam ar sevi. Otrkārt, strikti jāvēr-
šas pret ikvienu mūsu valsts varas pārstā-
vi, kurš sevi, savu labklājību tur augstāk par 
valsts interesēm. Tiem, kuri godā tur valsts 
mantas izšķērdētājus, nav vietas valsts pār-
valdē. Diemžēl patreiz mēs vērojam pretē-

Vai sabiedrībai ir iespēja panākt oligarhu varas un politiskās 
ietekmes mazināšanu Latvijā? Kas šim nolūkam būtu darāms?

politiskajos amatos! Citu iespēju nav! Līdz ar 
to varu tikai atkārtot, ka sabiedrības, katra 
atbildīga pilsoņa pienākums ir rūpīgi pārdo-
māt, vai, dodoties pie vēlēšana urnas, viņa 
balss neaiziet koruptīvas valsts pārvaldes, 
atsevišķu negodprātīgu  vai pat noziedzīgu 
finanšu un masu mediju struktūru stiprinā-
šanai, kas mazāk vai vairāk slēpti kalpo oli-
garhu mērķiem un nodomiem. Ja sabiedrī-
bas vairākums to neapzinās, tad ir jārēķi-
nās, ka Latvijas ilgtspēja un pastāvēšana ir 
apdraudēta.

jo – Valsts prezidentam, Ministru preziden-
tam, vairumam ministru, Saeimas deputātu 
un ierēdņu svarīgāka par valsts interesēm 
šķiet atsevišķu apšaubāmu indivīdu intere-
šu aizstāvība. 

demonstrē savu ļoti lielo lojalitāti Krievijai un 
kā viņš grib tai izdabāt.

Ja  pilsētas mērs ir amatā vairāk par diviem 
termiņiem, viņš jau monopolizē varu, un lielā 
mērā visa  saimnieciskā darbība kļūst atkarīga 
no viena cilvēka vai no viena konkrēta saim-
nieciskā grupējuma. Lembergs nemaz neslēpj, 
kādu viņš redz Latvijas nākotni – tā ir Krievija. 
Un viens no stūrakmeņiem, kā viņi pārvalda 
valsti, ir korupcija. Krievijā visiem tiem, kuri 
ieņem stratēģiskos amatus, ļauj  sasmērēties, 
korumpēties. Kad tas ir noticis, viņi visi kļūst 
vadāmi. Tas ir tas, ko Lembergs, manuprāt, 
mēģināja izdarīt caur saviem stipendiātiem. 

Kad šie cilvēki ir sasmērējušies, viņi kļūst ļoti 
viegli kontrolējami un vadāmi. Līdzko parādās 
kāds, kurš nevēlas šai shēmā iekļauties, viņš 
automātiski kļūst nevēlams un caur oligarhu  
kontrolētajiem medijiem noliets ar mēsliem. 
Te ir tiešas paralēles ar Krieviju. 

Visi šie vadāmie cilvēciņi apdraud nacionā-
lo drošību. Jo, ja Krievija vēlēsies tieši ietek-
mēt Latviju, tad pie mums nebūs Krimas un 
Ukrainas scenārijs, nebūs zaļo cilvēciņu, toties 
būs nopirkti cilvēki, Kremļa  ietekmes aģenti. 
Visa Lemberga ietekme sākotnēji balstījās uz 
naudu, kura tika iegūta no tranzīta biznesa. 
Tranzīts nāca no Krievijas. No publiskā telpā 
pieejamās informācijas, manuprāt, var seci-
nāt, ka Lembergs ir Kremļa ietekmes aģents, 
kurš pilda noteiktu lomu un vajadzīgā brīdī 
rīkojoties tā, kā tas ir vajadzīgs Krievijai. Tas ir 
pretēji mūsu nācijas interesēm.

Atgriezīsimies pie “Rīdzenes sarunām”, 
kurās tika runāts arī par Andra Šķēles un 
Aināra Šlesera interesēm Rīgas brīvostā. 
Šodien viņi savus īpašumus ostā ir legali-
zējuši. Vai tiešām vakardienas nelikumīgā 
rīcība šodien kļuvusi par likumīgu?

Juta Strīķe: Tas ir vēl viens pierādījums, 
ka tās nebija tikai runas. Tiek runāts, ka 
vajag savu premjeru, savu prezidentu – un 
tas notiek. Vajag “Dienu” –  lūdzu! Cik lielam 
cinismam jāvalda, lai prokuratūrā paziņotu, ka 
tas, ka viņi par to runāja un to arī izdarīja, nav 
savstarpēji saistīts! Ir pienācis laiks sabiedrī-
bai pateikt, ka mēs nevēlamies dzīvot tālāk 
šajā oligarhu valstībā. Ceturtdaļgadsimtu pēc 
Latvijas valstiskās neatkarības atgūšanas ir 
laiks no korupcijas un valsts nozagšanas tīrai 
politikai. 

* Intervija  pārpublicēta no Jaunās 
konservatīvās partijas mājas lapas

MAKSĀJAM ARĪ SVĒTKOS
Kā pierāda prakse, lielākā daļa pilsētnie-

ku darbspējīgā vecumā sabiedrisko trans-
portu izmanto visai epizodiski. Tam ir vai-
rāki iemesli.  Kādam  ir autotransports, 
cits brauc ar velosipēdu vai ekonomijas 
nolūkos iet kājām. Ir arī tādi iedzīvotāji, 
kuriem visa dzīve norisinās viena mikrora-
jona robežās, un uz citu pilsētas malu viņi 
dodas labi ja divas reizes gadā. Ne tuvu 
katrs ventspilnieks zina, pa kādu maršrutu 
brauc tas vai cits autobuss, un spēs pateikt, 
cik maksā biļete. 

Bezmaksas braucieni nav paredzēti arī 
pilsētas masu pasākumos, kas arī izsauc 
ventspilnieku neapmierinātību, un salīdzi-

Sabiedriskā transporta atlaižu ziņā 
citas pilsētas Ventspili apsteidz
 turpinājums no 1. lpp. nājums ar Rīgu Ventspilij par labu nenāk. Kā 

labs jaunums jāmin, ka transporta uzņēmums 
nodrošina papildus reisus, lai iedzīvotāji varētu 
nokļūt mājās pēc izrādes Teātra mājā, pasāku-
ma Piedzīvojumu parkā, vai salūta krastmalā.

DRAUDZĪGAM PĀRVADĀTĀJAM 
DRAUDZĪGAS ĶIBELES

Pavisam nesen, Pilsētas svētku laikā, ar 
šādu papildus reisu sanāca ķibele. Pēc  svēt-
ku pasākuma programmas Ventas krastā bei-
gām cilvēki, kuri vēlējās nokļūt Pārventā, 
sakāpa autobusā, kas atiet no autoostas. 
Pārpildītais transportlīdzeklis nobrauca kādus 
500 metrus līdz centrālajai pieturai un tālāk 
braukt atteicās. Vai nu riepa plīsa, vai vēl 
kas gadījās. Citu autobusu vietā neatsūtīja, 
vadītājs naudu par biļetēm atdeva. Nākošais 

transports atnāca tikai pēc stundas (pie 
kam mikroautobuss). Šo notikumu cietušie 
pasažieri uztvēra dažādi. Vieni uzskatīja, ka 
gadījums nav izēstas olas čaumalas vērts, 
bet citi  bija sašutuši un uzdeva jautāju-
mu – kādēļ gan svētku dienās sabiedriskais 
transports tik slikti organizēts.

Pie viena transporta uzņēmumam atgā-
dināja arī par draudzīgo attieksmi pret 
pasažieriem, un ka šīs attieksmes dēļ 
uzņēmums regulāri saņem apbalvojumus. 
Jāsaka gan, ka jēdzienam „draudzīgums”  
braukšanas maniere ne vienmēr atbilst. Te 
vadītāji brauc tā, it kā pasažieru vietā vestu 
malku, te neielaiž autobusā pusaudzi ar 
velosipēdu, te nepietur un neuzņem balso-
jošu pasažieri, jo tas nav paspējis aizskriet 
pāris metrus līdz pieturai. 
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Cik daudz naudas vajag 
Latvijas iedzīvotājiem? 
Normālai dzīvei Latvijas iedzīvotājiem 
mēnesī vidēji būtu nepieciešami 1165 
eiro, liecina pētījumu aģentūras SKDS 
veiktās aptaujas dati. Aptaujā noskaid-
rots, ka normālai dzīvei 2017.gadā iedzī-
votājiem vidēji pietiktu ar 1165 eiro, 
kas ir par 51 eiro mazāk nekā pirms 
gada. Savukārt visu sapņu apmierināša-
nai Latvijas iedzīvotājiem mēnesī vidēji 
ik mēnesi būtu nepieciešami  3342 eiro, 
rāda aptaujas rezultāti

Vairāk kā 45% jaunās 
paaudzes vecumdienās 
varētu klāties grūti
Latvijā 45,2% iedzīvotāju vecumā no 22 
līdz 35 gadiem neveic uzkrājumus vecum-
dienām, liecina ieguldījumu pārvaldes 
sabiedrības “INVL Asset Management” 
veiktā aptauja. 32% respondentu norādī-
juši, ka uzkrājumus veic, bet tikai valsts 
noteiktās iemaksas pirmajā un otrajā pen-
siju līmenī, savukārt mērķtiecīgi uzkrāju-
mus vecumdienām veido 11,2% aptau-
jāto. Tajā pašā laikā 11,6% respondentu 
atzinuši, ka par šo jautājumu nav domāju-
ši. Aptaujā 20% respondentu atzinuši, ka, 
sasniedzot pensijas vecumu, spēs finan-
siāli atļauties to pašu dzīves veidu, kāds 
viņiem ir šodien, 33,6% atzinuši, ka noteik-
ti nespēs to atļauties, bet 25,2% pauduši 
viedokli, ka drīzāk nespēs. Tajā pašā laikā 
20,4% aptaujāto nav par to domājuši.

Ierosina palielināt 
KNAB algas
Korupcijas novēršanas un apkarošanas 
birojā ir nopietnas problēmas ar atalgo-
jumu biroja darbiniekiem un būtu jāizska-
ta iespēja KNAB darbinieku atalgojumu 
aprēķināt pēc pērn Valsts ieņēmumu die-
nestā ieviestā atalgojuma modeļa, iztei-
cies deputāts Andrejs Judins. Atgādināsim, 
ka saskaņā ar pērn pieņemtajiem gro-
zījumiem Valsts un pašvaldību institūci-
ju amatpersonu un darbinieku atlīdzības 
likumā, tā saucamie “atslēgas cilvēki” VID 
saņem paaugstinātu atalgojumu. 

Līgumi par e-veselības 
lietošanu noslēgti ar 28,7% 
ģimenes ārstu 
Līgumi par Vienotās veselības nozares 
elektroniskās informācijas sistēmas jeb 
e-veselības lietošanu līdz šim noslēgti ar 
28,7% jeb 378 ģimenes ārstu praksēm, 
liecina Nacionālā veselības dienesta dati. 
Rīgas reģionā noslēgti 77 līgumi par e-ve-
selības lietošanu, Jelgavas novadā – ar 24 
ģimenes ārstu praksēm, Liepājas novadā – 
ar 26, Daugavpils novadā – ar 21, Dobeles 
novadā – ar 15, bet Jēkabpils un Valmieras 
novados – katrā ar 13 ģimenes ārstu prak-
sēm. Līgumi par e-veselības sistēmas lie-
tošanu kopumā noslēgti ar 626 ārstu spe-
ciālistu praksēm, 544 aptiekām, 56 slim-
nīcām un desmit ambulatorajām iestādē

Deputāta Seržanta rīkotā 
ballīte Saeimas rezidencē 
nav pārkāpums
KNAB pārbaudē nav konstatējis pārkāpu-
mus par Saeimas deputāta Kārļa Seržanta 
(ZZS) apmaksātajām Saeimas rezidences 
telpām savas sievasmātes 80 gadu jubi-
lejas svinībām. KNAB atzinis, ka Seržants 
rīkojās atbilstoši Saeimas Prezidija lēmu-
mam par Saeimas ēkas Jūrmalā, Jūras ielā 
9/11 izmantošanas kārtību. Šajā lēmumā 
noteikts, ka telpas var izmantot Saeimas 
deputāti. Tāpat Seržants rīkojās atbilstoši 
noteikumiem par Saeimas Prezidija rezi-
dences izmantošanas kārtību. 

LATVIJĀ

Atmiņu mantinieki
TĒVS ASTOŅPADSMIT BĒRNIEM

Vasīlija Dogadova būvēts arī nams taga-
dējā Jūras ielā 12, ko pēdējās desmitgadēs 
Ventspilī pazīst kā tirgošanās un dažādu ofisu 
atrašanās vietu. Savulaik tur dzīvojusi visno-
taļ kuplā Vasīlija ģimene; viņš precējies divas 
reizes un bijis tēvs astoņpadsmit bērniem. 
Vēlāk namu no būvuzņēmēja atpirkusi pil-
sēta, tur atradusies skola, bet līdzās esošo,  
Dogadoviem piederošo zemes gabalu paš-
valdība no viņiem nomājusi slidotavas vaja-
dzībām. Atjaunotās neatkarības gados tas no 
mantiniekiem atpirkts, tagad uz tā atrodas 
Ventspils Tehnikuma jaunā studentu vies-
nīcas ēka. Vasīlijs nodzīvojis tiem laikiem 
samērā garu mūžu, līdz 1911. gadam, un 
atdusas Liepājā, Ziemeļu kapsētā zem grez-
na pieminekļa, kuram marmors, pēc nostās-
tiem, vests no Zviedrijas. Ventspils Dogadovi 
regulāri turp dodas apkopt monumentu un 
kapa vietu. Vasīlijam, kā mūsdienās teiktu, 
bizness bijis arī šajā pilsētā, tanī skaitā Kara 
ostas būvē, viņam pilsētā piederējuši pieci 
nami. Ne velti Krievijas cars Nikolajs II būvuz-
ņēmēju apbalvojis ar sudraba medaļu “Za 
userdije” (Par centību). Dogadovi to nodevuši 
glabāšanā Baltijas Biznesa centra muzejam, 
kurā ir arī daudzi citi ar ostas attīstību saistīti 
dokumenti un eksponāti. 

CARA KRIEVI GLĀBĀS NO PADOMJU 
KRIEVIEM

Kā veidojušies lielās ģimenes ļaužu tālākie 
likteņi, Georgam un Birutai pilnībā noskaid-
rot nav izdevies, turklāt  daļu no jau uzzīmētā 
dzimtas koka burtiski nolauzis datrora niķis. 
Zināms, ka viens visai kupls atzars, Vasīlija 
meitai Olgai apprecoties ar Voldemāru Pilīti, 
iesakņojies Cēsīs, un, ja tā var teikt, neat-
griezeniski pārlatviskojies. Ar viņiem labprāt 
un ciešus kontaktus uztur sākumā pieminē-
tie trīs Vasīlija dēla Andreja bērni  – Georgs, 
Ksenija un Andrejs. Visi pēc tautības latvieši, 
ģimenēs runā latviešu valodā, kaut visi, tanī 
skaitā viņu bērni un mazbērni,  zina arī krie-
vu un vairākums arī angļu valodu. Būvnieka 
amata ziņā vectēva  un vecvectēva pēdās 
gan neviens nav gājis, pārsvarā talanti izpau-
dušies sportā, mākslā, tiesību jomā. Viens 
Vasīlija dēls aizdevies uz Krieviju, kļuvis par 
matemātikas profesoru Ļeņingradā un tur 
arī gājis bojā blokādes laikā. Citi Dogadovi 
austrumu virzienu kā mītnes zemi vai jaunu 
dzimteni dzīvošanai nav izvēlējušies. 

Lielākais Dogadovu saimes aizplūšanas 
galamērķis bijis Rietumi, konkrētāk ASV. Tas 
visai dramatiski un sāpīgi  noticis Otrā pasau-
les kara beigās, kad cariskās Krievijas krievi 
glābušies no uzbrūkošās padomju armijas, 

kurā vairākumā arī bijuši krievi, tikai komu-
nistiskās idejas apmāti. Ka turīgos Dogadovus  
gaida represijas, viņi nav šaubījušies. Georga 
tēvs Andrejs bijis vienkāršāku ļaužu, strādājis 
ostā, bijis Ventspils futbola komandas "Spars" 
kapteinis, tāpēc  nolēmis palikt. Tāpat darījis 
arī viņa brālis Nikolajs. Viņus  komunisti liku-
ši mierā.

ETNISKĀS TOLERANCES CITADELE
Pa kādiem ceļiem un kanāliem Georgs 

vēl padomju laikā uzzinājis, ka  vairākas 
viņa māsīcas  patvērušās ASV, apprecēju-
šās un audzina bērnus, vīrietis neatklāj pat 
tagad. Drīz pēc Latvijas neatkarības atgūša-
nas sākuši kontaktēties legāli. Vispirms uz 
Ventspili atbraukusi Anna, tad arī Tamāra ar 
vīru un dēlu. Izstaigājuši Ventspili, par daudz 
ko nošausminājušies, tanī skaitā par to, kādā 
sīkbodīšu midzenī pārvērtusies viņu kād-

reizējā ģimenes māja, ko vēl ilgi sauca par 
Dogadovu namu, kaut saimnieki tam vai-
rākkārt mainījušies.  Ventspils Dogadovus 
pārsteidis fakts, ka Anna  joprojām labi 
pratusi latviešu valodu. Radinieces aicinā-
jušas ciemos uz ASV arī Birutu un Georgu, 
ko abi labprāt izmantojuši, līdzi kā tulku 
ņemot Rīgā dzīvojošo mazdēlu Mārtiņu. 
Amerikāņi Ventspili apmeklējuši vairākkārt, 
par daudz ko vēlāk bijuši sajūsmā, bet vēlē-
šanos atgriezties vecvectēva zemē uz palik-
šanu  neviens nav izteicis. Starp citu, nevie-
nam no viņiem vairs nav saglabājies senču 
uzvārds Dogadovs. 

Vai krieviskā izcelsme Dogadoviem Latvijā 
ir palīdzējusi vai kaitējusi sadzīvē un karjeras 
iespējās? Georgs un Biruta (mājās viņi uzrunā 
mīļi lieto saīsinājumus Žoržs un Ruta...) kate-
goriski noraida gan vienu, gan otru, Latviju 
uzskatot šai ziņā par vienu no tolerantākajām 
valstīm pasaulē: “Padomju laikā krieviskuma 
kārti varbūt arī varēja izspēlēt, piemēram, 
lai ātrāk iestātos komunistiskajā partijā. Bet 
mani nevilka pat uz pionieriem, darīju savu 
siltumtehniķa darbu un mani lika mierā.” 

Arī Birutai, meitas uzvārdā Kaijai, pēc izglī-
tības celtniecei, vīra uzvārds nekādu skādi, ne 
priekšrocības nekad nav devis.

“Atmodas gados abi bijām  Tautas fron-
tes  dalībnieki, un nevienam toreiz ne prātā 
nenāca mūs turēt aizdomās par piesliešanos 
interfrontei pēc etniskā principa,” kategoriski 
pārliecināta Biruta. 

“Neesam mantojuši gandrīz neko no 
Vasīlija sakrātās turības, tāpēc mums nav 
arī skauģu. Dzīvojam Birutas vectēva celtajā 
namā Ganību ielā, priecājamies par bērniem 
un mazbērniem, labprāt uzņemam ciemiņus 
un ceram, ka tā turpināsies vēl ilgi,” Georga 
vārdos saklausāms slāviskais optimisms un 
viesmīlība.  Bet varbūt tas latviskās Birutas 
ietekmē, abi dzīvē pieslīpējušies kā jūrmalas 
oļi? Tradicionāli, jo arī vīratēvam Andrejam 
sieva bijusi latviete, Anna Ukrastiņa... 

Vasīlijs Dogadovs.

Sudraba medaļa no cara Nikolaja II Vasīlijam Dogadovam – reverss un averss.
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Šīs nedēļas nogalē ventspilniekus un pilsētas viesus 
priecēs 12. mūsdienu ritma mūzikas festivāls „Vents-
pils Groove 2017”. Piektdien, 18. augustā Rātslauku-
mā plkst. 19.00 muzicēs Arta Jēkabsone un FunCOO-
Lio. 19. augustā plkst. 15.00 „Ventspils Groove 2017” 
meistarklašu audzēkņu koncerts, bet 19.00 uzstāsies 
festivāla apvienotais Very Big Bigband, konkursa 
“Competition Ventspils Groove” uzvarētāji – grupa 
no Rīgas Doma kora skolas. Ieeja pasākumos bez 
maksas.

18. augusta vakarā – plkst. 19.00 Pludmales volejbola 
stadionā notiks arī pludmales volejbola turnīrs “Karalis un 
karaliene”.

Sestdien, 19. augustā Ventspils ielu vingrotāji un 
„Veselības sporta klubs VIP” rīko ielu vingrošanas sacensī-
bas „Stieņu kari”. Sacensību sākums plkst. 12.00 Olimpiskā 
centra “Ventspils” ielu vingrošanas stadionā Sporta ielā 
7/9. Sacensībās aicināti piedalīties ielu vingrotāji no visas 
Latvijas, kā arī ikviens interesents neatkarīgi no vecuma, 
dzimuma vai fiziskās sagatavotības. Reģistrācija dalībai 
pasākumā būs atvērta no pulksten 12.00 līdz 12.30. Pirmā 
disciplīna sāksies pulksten 12.30.

Ventspils veikparkā  plkst. 12.00 sākies Ventspils veik-
parka balvas izcīņa, bet airēšanas bāzē “Dampeļi” (Virves 
ielā 59),  būs sporta skolas “Spars” atklātais čempionāts 
smaiļošanā un kanoe airēšanā.

Sporta kompleksa “Pārventa” futbola laukumā plkst. 
15.00 Latvijas jaunatnes futbola čempionāts U-13 vecuma 
grupā FA Ventspils –FK Jelgava. Ieeja bez maksas.

Svētdien plkst. 12.00 visi aicināti uz Ventspils Bērnu 
pilsētiņu, bet plkst. 15.00 uz Bērnu parku “Fantāzija,” 
kur skanēs ļoti muzikāls koncerts “Vasaras melodijas”. 
Koncertā piedalīsies vokālā studija „Rigonda” – studijas 
vadītāja, džeza dziedātāja Olga Pīrags, kā arī jautrie un 
draudzīgie dejotāji no ansambļa „Riki-tiki” – ansambļa 
vadītāja Vlada Moisejeva.  Ieeja pasākumos bez maksas.

Pirmdien, 21. augustā Bērnu bibliotēkā (Akmeņu 
ielā 2) plkst. 12.00 Vasaras brīvdienu kino bibliotēkā. 
Animācijas filma “Planēta 51”. Astronauts Čārlzs Beikers, 
sperot pirmo soli uz Planētas 51, ir pilnīgi pārliecināts, ka 
viņš šeit ir vienīgā dzīvā būtne. Bet atklājas, ka šeit dzīvo 
mazi, zaļi un galvenais – miermīlīgi cilvēciņi. 

Otrdien, 21. augustā Animācijas filma “Vinnijs Pūks”. 
Sirsnīgs un jautrs stāsts par Vinniju Pūku un viņa draugiem 
– Simtjūdžu meža iemītniekiem. 

Ceturtdien, 24. augustā – Animācijas filma “Bleki lido 
uz mēnesi”. Ieeja pasākumos bez maksas.

19. augustā Ventspils novadā Puzes pagasta svētki, kuri 
sāksies jau 7 no rīta ar makšķerēšanas sacensībām Stendes 
upītē. Svētku atklāšana, karoga pacelšana skolas priekšā, 
Puzes pagasta jaundzimušo iešūpošana, bagātāko vecve-
cāku godināšana, rotaļa laukuma atklāšana – plkst. 10.00. 

Pulksten 11.00 Jura Hirša koncerts, kam sekos daudzi un 
dažādi pasākumi visas dienas garumā. Svētku noslēgumā 
plkst. 21.00 balle – spēlēs grupa „Zvaigžņu lietus.” Ieeja 
bezmaksas, darbosies bufete.

19. augustā Vārves pagastā plkst. 15.00 Ventspils nova-
da, Ventspils pilsētas un Kabiles vidējās paaudzes deju 
kolektīvu sporta spēles “Pastaliņu kauss”.

Mūsdienu ritmi, 
sportiskas 
aktivitātes un Puzes 
pagasta svētkiJa parkus un  dārzus 

dēvē par pilsētas 
plaušām, kas palīdz 
elpot visam organis-
mam, t. i., pilsētai, tad 
alejas droši var saukt 
par tās artērijām. Mūsu 
pilsēta ir tiešām bagāta 
alejām – brīnišķīgām, 
zaļām gatvēm, kas 
sniedz tīkamu paēnu 
gājējam vasarā un 
priecē ar sarmoto zaru 
tīklojumu ziemā.

Ventspilnieki! Visi tie, kuriem 
nav vienalga, vai arī turpmāk 

mēs dzīvosim oligarhu pārvaldītā 
valstī, vai patiesi demokrātiskā 

un tiesiskā Latvijā,  
tiek aicināti pievienoties  

Tautas sapulcei. 
No Ventspils uz Rīgu 23. augustā dosies 

speciāli organizēts autobusa reiss. 
Savu dalību tajā visi interesenti aicināti 

pieteikt pa tālruni: 26409617

Alejas, kas aug 
caur gadsimtiem

mi tos pavalstīt saujā. Pirms 
dažiem gadiem Ventspilī 
paklīda drūma vēsts, it kā 
simtgadīgās kastaņas taiso-
ties zāģēt nost... jācer, ka 
ventspilnieki nepieļaus vēl 
vienas savas pilsētas vēstu-
res lappuses izplēšanu un 
cēlo koku iznīcināšanu.

2. attēlā skatāma nu 
jau zudusi aleja, kas kād-
reiz sniedzās cauri sendie-
nās slavenajam Ventspils 
Lunaparkam. Mūsdienu 
ventspilniekiem, sevišķi 

jaunākajām paaudzēm šis 
vārds neizsaka neko. Taču 
Lunaparks reiz bija, un kā 
vēl bija! Tas atradās starp 
Vasarnīcu ielu, Jūras ielu un 
Puškina ielu, iepretī taga-
dējai pilsētas domei. Līdz II 
Pasaules karam Lunaparkā 
regulāri rīkoja dažādus svēt-
kus, zaļumballes un kon-
certus. Tālaika Ventas Balsī 
nereti varēja lasīt, lūk, 
šādus sludinājumus: „Plkst. 
20 Lunaparkā koncerts 
un balle. Spēlē Ventspils 

Aizsargu pulka Jūras divī-
ziona orķestris pilnā sastā-
vā. Izmeklēta bufete. Dažādi 
atspirdzinājumi.”

Taču pati garākā un pie-
dzīvojumiem bagātākā, 
līdz mūsdienām izdzīvoju-
sī divkāršā aleja ir tā, kas 
ieskauj Kuldīgas ielu no Lielā 
Prospekta līdz Sarkanajam til-
tiņam. Kā jau sākumā minēts, 
pirmoreiz tā stādīta ap 1850. 
gadu. Kā vēstī vecie laik-
raksti, I Pasaules kara laikā 
šis Kuldīgas ielas posms 
bijis pamatīgi izpostīts, bla-
kus braucamajai daļai izrak-
tas vai izspridzinātas bedres, 
koki izgāzti, nolauzti, daudzi 
nozāģēti malkai, gājēju celiņš 
pielūžņots. XX gs. 20. gadu 
sākumā "Ventas Balss" rakstī-
ja, ka pilsētas pašvaldībai 
beidzot jāpievērš uzmanība 
Kuldīgas alejas sakopšanai, 
jo gājējiem pa to nav iespē-
jams pārvietoties, neriskējot 
salauzt locekļus un nomūrē-
ties ar māliem kādā no dau-
dzajām bedrēm, turklāt šajā 
ielas posmā nav apgaismoju-
ma. Līdz 1924. gada beigām 
novāca lūžņus un kritušos 
kokus, aizbēra bedres, nozā-
ģēja nedaudzos palikušos 
vecos kokus. Ventspilniekus 
aicināja ziedot jaunas ale-
jas stādīšanai. Nav zināms, 
cik naudas tika savākts, taču 
arī pašvaldība piešķīra pie-
tiekami daudz naudas, lai 
Kuldīgas ielu atkal ieskautu 
jaunu liepiņu alejas. Šodien 
rūpīgi cirptās un veidotās lie-
pas ir tās pašas – 1925. gadā 
stādītās. 

Gadu jaunāka par iepriekš-
minēto ir Sarkanmuižas dam-
bja (tolaik to dēvēja par Raiņa 
bulvāri) aleja. Arī tur daļa liepu 
stādu tika iegādāta par vents-
pilnieku ziedojumiem. 

Š 
ķirstot Ventspils 
vēstures albu-
mu, varam pārlie-
cināties, ka vairu-
mam aleju šeit ir 

cienījama pagātne, kas vie-
tām iesniedzas otrajā gadu 
simtā, taču ir arī krietni 
senākas. 

Jau 1829. gada pilsētas 
kartē iezīmēts koku stādī-
jums divās rindās ar celiņu 
pa vidu – gar Kuldīgas ielu 
no Siena tirgus laukuma līdz 
mūsdienu Jūras ielai. 1853. 
gada kartē savukārt redzama 
krietni garāka divkārša aleja 
abpus Kuldīgas ceļam, kas 
sākas aptuveni tagadējā krus-
tojumā ar Lielo Prospektu un 
turpinās līdz pat Sarkanajam 
tiltiņam – tieši tāpat kā 
tagad. Šie koki, visticamāk, 
bijušas liepas. Taču 19. gs. 
beigās Ventspilī aleju veido-
šanai izmantoti arī bērzi. Ir 
kāda ap 1900. gadu fotogra-
fēta atklātne (diemžēl nav 
izmantojama publicēšanai), 
kur redzamas jaunu bērzi-
ņu rindas Kuldīgas ielas abās 
pusēs posmā starp Jūras ielu 
un Lielo Prospektu. Viena no 
šīm bērzu alejām ar jau labi 
paaugušiem kokiem redza-
ma 1. attēlā. Divkāršā bērzu 
aleja pārdzīvoja I Pasaules 
karu, bet 20. un 30. gadu 
Ventspils laikrakstos tā vai-
rākkārt pieminēta kā pilsēt-
nieku iecienīta promenā-
des vieta. Diemžēl mūsdie-
nās bērzu alejas vairs nav, to 
vietā sastādīti citi koki.

Runājot par senākajām 
alejām, noteikti jāpiemin ne 
visai garā, bet ļoti krāšņā 
kastaņu aleja Kuldīgas ielas 
sākumposmā, kas iekopta 
aizpagājušā gadsimta bei-
gās. Kāda izskatījās kastaņu 
aleja savos jaunības gados, 
redzams 3. attēlā. Kastaņu 
aleja nesaraujami saistīta 
ar Valsts Ventspils ģimnā-
zijas mūžu, kas nākamgad 
ieritēs otrajā gadu simtenī. 
Paaudžu paaudzēs skolnieki 
ik rudeni uzlasījuši no čabo-
šajām lapām spīdīgos, brū-
nos bumbuļus, rīkojuši kasta-
ņu kaujas vai vienkārši likuši 
kabatās – katrs zina, cik tīka-

1.

2.

3.
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A U N S
Profesionālie panākumi nāks ar nopietnu, sistemātisku darbu. Uz 
vieglām dienām un ātru peļņu pagaidām neceri. Lietišķajā jomā 

dota iespēja izveidot kontaktus, kas noderēs tālākā nākotnē. Piemērots 
laiks attiecību jautājumiem – pāriem jaunas dzirkstis, bet brīvajiem ļau-
dīm iespējama iepazīšanās.

V Ē R S I S
Vari sākt remontu un interjera iekārtošanu. Gandrīz viss, 
kas saistās ar māju, šajā periodā būs ar pozitīvo plusa zīmi. 

Brīvdienās klāj svētku galdu un aicini ciemiņus, kas mīļi un tuvi. Darbā 
neuzņemies pārāk daudz pienākumu un nepārvērtē savus spēkus. 
Palēnām, pamazām.

D V Ī Ņ I
Darbā vai biznesā situācijas var mainīties vēja ātrumā, tādēļ uz 
stabilitāti pagaidām cerēt velti. Taču tas nemaz nav slikti – liec 

lietā radošu domu un meklē netradicionālus risinājumus. Tiksi atalgots ar 
labākām iespējām. Nekautrējies runāt par naudas tēmu un seko līdzi, lai 
novērtējums ir adekvāts.

V Ē Z I S
Pie mājokļa maiņas vai remontdarbiem ķerties nevajadzētu, 
šis process var ievilkties līdz bezgalībai. Domstarpības ģimenē 

risini ar vēsu prātu un neļauj mīļajiem radiņiem pārāk strikti diktēt savu 
toni. Vajadzētu pievērsties karjerai vai biznesam, iespējami negaidīti, inte-
resanti varianti.

L A U V A
Ja esi algota darba darītājs, tad jābruņojas ar izturību – gaidā-
mi smagi pienākumi bez saldiem augļiem. Tomēr ar cita darba 

meklēšanu nevajadzētu steigties, jo maizītei ir garoza visur, un labāk – ja 
tā zināma. Ir lielisks laiks, lai papildinātu zināšanas un morāli nobriestu 
jauniem sasniegumiem.

 
J A U N A V A
Velti uzmanību mīļajiem radiņiem, kopā pavadīsiet jaukus brī-
žus un būs par ko parunāt. Brīvdienās vari noorganizēt plašā-

ku dzimtas saietu. Tomēr mīli sevi un atrodi arī laiku atpūtai. Kāds brīdis 
vienatnes palīdzēs sakārtot domas un uzkrāt spēkus. Nākamā darba nedē-
ļa ritēs spraigi.

S V A R I
Baudi aizejošo vasariņu, brīvdienās satiecies ar draugiem un 
apmeklē kultūras pasākumus, „barība” dvēselei sniegs gan-

darījumu. Būs daudz darāmā arī mājās – jāparemontē, jāpārkārto, jāga-
tavo krājumi ziemai. Īpašu uzmanību vajadzētu pievērst pedagoģiskiem 
jautājumiem.

S K O R P I O N S
Labs laiks karjerai un savu profesionālo spēju parādīšanai. 
Iespējams visnotaļ vilinošs un interesants piedāvājums. Svarīga 

nozīme arī attiecību tēmai – kaislības virmos un dzīve mutuļos. Skaistos 
mirkļus baudot, nezaudē galvu, jo var gadīties arī kāds neliels vilšanās 
graudiņš.

S T R Ē L N I E K S
Brīvdienās piemērots laiks sabiedriskām aktivitātēm un nelie-
las bohēmas baudīšanai. Privātajā dzīvē jaunas iepazīšanās, 

tikšanās, šķiršanās, interesanti pavērsieni... Garlaicīgi nebūs. Brīžiem gan 
gribēsies, lai viss rit pa ierastām sliedēm. Darbā lietišķas darīšanas un sek-
mīgas biznesa sarunas.

  
M E Ž Ā Z I S
Diezgan veikli var izdoties realizēt kādu vērienīgu ieceri, tomēr 
labāk šobrīd neriskē. Pastāv arī iespēja, ka plāni sabrūk kā kāršu 

namiņš. Situācija darbā un biznesā mainīga un nestabila. Nopietnos darī-
jumos vajadzētu ieņemt nogaidošu pozīciju. Brīvdienās prieks no neliela 
izbrauciena.

Ū D E N S V Ī R S
Galvā rosīsies domas par mācībām. Nedomā ilgi, jo prāts ir 
nobriedis uzņemt jaunas zināšanas. Vari krāmēt ceļasomu 

un doties apskatīt citas zemes, iespaidi būs spilgti un paliks atmiņā. 
Redzesloka paplašināšana dos labumu – gan garīgā, gan, iespējams, arī 
materiālā ziņā.

Z I V I S
Nelieli, kārtīgi izplānoti darbi ies no rokas, un vislabāk tos 
veikt kopā ar domubiedriem un cilvēkiem, uz kuriem var 

paļauties. Citiem vārdiem sakot – savējiem. Grandiozos plānus atstāj 
vēlākam laikam. Ja tev ir sava mīļa otrā pusīte, turies pie viņas cieši. 
Attiecībām jāpieiet atbildīgi.
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Krustvārdu mīkla

Guna 
Kārkliņa, 
sertificēta 
astroloģe

Pārpublicēta no 1936. gada “Atpūtas”.

LĪMENISKI: 1. Nodoklis. 2. Pilsēta Zemgalē. 11. Periodisks maksājums. 12. Piena trauks. 13. Latvju rakstnieks. 
15. Slavena sveštautu rakstniece. 16. Uzvaras sauciens. 17. Itāļu koloniālais kaŗaspēks. 20. Skaņu tonis. 21. 
Koks. 23. Dabas parādība. 25. Līdzeklis pret nepaklausību. 28. Sieviešu vārds. 31. Ķīmiska elementa saīsināts 
apzīmējums. 32. Teicama īpašība. 33. Lēns vējš. 35. Saiklis (svešvalodas). 36. Soda veids. 37. Pestītājs.
STATENISKI:  1. Metalls. 2. Cilvēka ķermeņa daļa. 3. Tas pats, kas 11. 4. Amatnieki. 6. Vulkāns. 7. Darbības 
vārds tagadnē (3. persona). 8. Stacija Kurzemē. 9. Vietnieku vārds. 18. Slēpošanas veids. 19. Kūts inventārs. 
22. Norveģu rakstnieks. 23. Upe Vidzemē. 24. Sieviešu vārds. 26. Tauta. 27. Koks. 29. Vietnieka vārds. 30. 
Apģērbs. 34. Līdzskaņa izruna.

Iepriekšējās krustvārdu mīklas atrisinājums
LĪMENISKI: 1. Bridžs. 5. Somali. 9. Roze. 10. Er. 11.Atika. 14. Vesta. 15. Madapolams. 18. Antracīts. 19. Siens. 
22. Boa. 25. Demokrati. 26. LTA. 27. Senči. 29. Jogs. 30. Mi. 31. Aļaska. 32. Krusts.
STATENISKI:  1. Brama. 2. Rota. 3. Izida. 4. Dekans. 6. Maestro. 7. Lete. 8. Iraka. 12. Aptieka. 13. Plankas. 16. 
Ore. 17. Acs. 20. Aduja. 21. Omega. 22. Bis. 23. Alnis. 24. Kains. 28. Emu.

Zīmējums: Zemgus

Karikatūra

MEDIJU ZIŅA: Analizējot dažādu valsts amatpersonu deklarācijas mediji atklājuši daudzas interesan-
tas nianses daudzu valstsvīru un valstssievu deklarācijās. Viena no tādām ir Ventspils mēra Aivara 
Lemberga amatpersonas deklarācijā, kur minētas parādsaistības 15,29 miljonu eiro apmērā. Sum-
ma, būsim godīgi, iespaidīga. Taču interesantākais nav pats daudzmiljonu parāds, bet gan tas, kam 
tad pilsētas “galva” ir parādā. Un tā nav kāda ļauno skandināvu banka, ātro kredītu kompānija 
vai ārzonas uzņēmums, bet gan paša bērni. Turklāt šī summa ir nemainīga jau kopš 2011. gada. Un 
tad nu jājautā – interesanti, vai pilsētas un ģimenes “galva” grasās parādu atdot? Vai arī Lemberga 
kungs cer uz “parāda atlaišanu”? Jo mēs taču nepieņemam nekādā gadījumā, ka summa vienkārši 
varētu būt fikcija, bet īsts bērnu aizdevums tēvam. Kas zina, varbūt anekdotiskā “ūdens glāze ve-
cumdienās” tēvam tiks pienesta par maksu, tā pamazām iekasējot atpakaļ 15,29 miljonus eiro.



ОВЕН
Серьезная, систематическая работа будет способствовать профес-
сиональным достижениям. На легкий заработок и размеренный ритм 
жизни пока надеяться не приходится. В деловой сфере будет воз-

можность установить контакты, которые пригодятся в отдаленном будущем. 
Подходящее время для решения вопросов, связанных со взаимоотношениями. 
Свободные представители знака, возможно, завяжут интересные знакомства. 

ТЕЛЕЦ
Вы можете начинать ремонт или заниматься обустройством инте-
рьера. Почти все, что связано с домом, в этот период будет со зна-

ком «плюс». В выходные накройте праздничный стол и пригласите гостей, кото-
рые вам близки и дороги. На работе не берите на себя слишком много обязан-
ностей и не переоценивайте свои силы. Потихоньку, полегоньку. 

БЛИЗНЕЦЫ
На работе или в бизнесе ситуации могут сменяться со скоростью 
ветра, на стабильность пока надеяться не приходится. Но это 
совсем не плохо – нужно лишь подойти к этому творчески и искать 

нетрадиционные решения. Вы будете вознаграждены тем, что откроются 
новые, лучшие возможности. Без смущения обсуждайте вопросы, касающиеся 
денег, и следите за тем, чтобы ваша работа оценивалась адекватно. 

РАК
Лучше не заниматься сменой местожительства или ремонтом, этот 
процесс может растянуться до бесконечности. Разногласия в семье 
старайтесь решать как можно более хладнокровно, не позволяйте 

родственничкам навязывать свое мнение. Хорошо бы заняться карьерой или 
бизнесом, возможны неожиданные, интересные варианты. 

ЛЕВ
Если вы наемный работник, то придется вооружиться терпением – 
ожидаются серьезные обязанности, которые не принесут сладких 

плодов. Однако не стоит спешить со сменой места работы, оборотная сторона 
медали существует везде, и лучше, если она будет вам знакома. Прекрасное 
время, чтобы пополнить знания и морально созреть для новых достижений. 

 
ДЕВА
Уделите внимание любимым родственникам, вы вместе проведете 
приятные мгновения, будет о чем поговорить. В выходные можете 

организовать встречу родственников в широком кругу. При этом не забывайте 
о себе и найдите время для отдыха. Побудьте наедине с собой, это поможет 
вам привести мысли в порядок и набраться сил. Наступающая рабочая неделя 
пройдет напряженно. 

ВЕСЫ
Наслаждайтесь уходящим летом, в выходные рекомендуется встре-
чаться с друзьями и посещать культурные мероприятия, пища 

духовная принесет вам чувство удовлетворения. Дома вас ожидает много 
работы – нужно будет что-то отремонтировать, сделать перестановку, загото-
вить запасы на зиму. Особенное внимание потребуется уделить педагогиче-
ским вопросам. 

СКОРПИОН
Хороший период для карьеры и демонстрации своих професси-
ональных навыков. Возможно очень заманчивое предложение. 

Важное значение имеет тема взаимоотношений – страсти бурлят, жизнь кипит. 
Наслаждаясь прекрасными мгновениями, не теряйте головы: возможны и неко-
торые разочарования. 

СТРЕЛЕЦ
В выходные подходящее время для проявления социальной актив-
ности, возможно, некоторые представители знака вкусят богем-

ной жизни. В личной жизни – знакомства, встречи, расставания, интересные 
повороты… Скучно не будет. Временами все же появится желание вернуться к 
привычной жизни. В деловой сфере – решение рабочих вопросов и успешные 
деловые переговоры. 
  

КОЗЕРОГ
Возможно, достаточно легко удастся реализовать какие-ли-
бо грандиозные планы, однако в этот период лучше не риско-

вать. Существует вероятность, что планы разрушатся, как карточный домик. 
Ситуация на работе и в бизнесе переменчива, нестабильна. В серьезных сдел-
ках лучше занять выжидательную позицию. В выходные вам доставит удоволь-
ствие небольшая поездка. 

ВОДОЛЕЙ
В этот период вас будут посещать мысли об учебе. Не раздумывай-
те слишком долго: вы готовы принять новые знания. Можете также 
собирать сумку и отправляться за границу, впечатления будут ярки-

ми, поездка вам надолго запомнится. Расширение кругозора принесет пользу 
как в духовном, так и, возможно, в материальном отношении.

РЫБЫ
В этот период будет спориться небольшая, тщательно спланиро-
ванная работа, выполнять которую лучше всего с единомышлен-

никами и людьми, на которых можно положиться. Проще говоря – со свои-
ми. Грандиозные планы лучше отложить на более позднее время. Если у вас 
есть вторая половинка, держитесь за нее. К отношениям нужно подходить 
ответственно.

 На досуге  /  8

ГО
РО
СКОП  
18.08.17.–24.08.17.

Гуна Карклиня, 
сертифицированный 
астролог 

Ответы: 

НОВОСТИ ПРЕССЫ: Анализируя декларации различных государственных должностных лиц, масс-
медиа обнаружили много интересных нюансов в декларациях многих государственных мужей 
и государственных «жен». Один из таковых имеется в декларации должностного лица Айвара 
Лембергса, в которой упомянуты долговые обязательства в размере 15,29 миллиона евро. Сумма, 
будем честны, впечатляющая. Однако самое интересное даже не многомиллионный долг, а то, 
кому же городской глава должен. И это не какой-нибудь банк злобных скандинавов, компания 
быстрых кредитов или офшорное предприятие, это… собственные дети. К тому же, указанная 
сумма неизменна уже с 2011 года. В таком случае нужно спросить – интересно, глава города и 
семьи собирается долг возвращать? Или господин Лембергс надеется на прощение долгов? Ведь 
мы же ни в коем случае не допускаем, что сумма просто может быть фикцией, а полагаем, что 
она является действительно ссудой отцу. Кто знает, может быть, анекдотический «стакан воды 
в старости» отцу подадут за деньги, так, понемногу, взыскивая обратно 15,29 миллиона евро. 

Рисунок: Zemgus
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В ЛАТВИИ

СКОЛЬКО ДЕНЕГ НУЖНО 
ЛАТВИЙЦАМ? 
Для нормальной жизни жителям Латвии в 
среднем необходимо 1165 евро в месяц, 
свидетельствуют данные опроса, прове-
денного агентством исследований SKDS. 
Во время опроса выяснилось, что для нор-
мальной жизни в 2017 году латвийцам в 
среднем хватило бы 1165 евро, что на 51 
евро меньше, чем годом ранее. В свою 
очередь, чтобы воплотить все мечты жите-
лям Латвии потребовалось бы 3342 евро в 
месяц, показывают результаты опроса.

БОЛЕЕ 45% ПРЕДСТАВИТЕЛЕЙ 
МОЛОДОГО ПОКОЛЕНИЯ В 
СТАРОСТИ, ВОЗМОЖНО, 
ПРИДЕТСЯ ТУГО 
В Латвии 45,2% жителей в возрасте от 22 до 
35 лет не делают накоплений на старость, 
свидетельствует опрос компании по управ-
лению активами «INVL Asset Management». 
32% респондентов указали, что накопле-
ния делают, но лишь на счет определенных 
государством первого и второго пенсион-
ных уровней, в свою очередь, 11,2% опро-
шенных целенаправленно копят на ста-
рость. В то же время 11,6% респондентов 
признали, что не думали об этом вопросе. 
20% опрошенных респондентов признали, 
что, достигнув пенсионного возраста, смогут 
финансово позволить себе такой же образ 
жизни, как сейчас, 33,6% признали, что 
точно не смогут жить так же, как прежде, а 
25,2% выразили мнение, что, скорее всего, 
не смогут позволить себе прежний уровень 
жизни. В то же время 20,4% опрошенных 
признали, что не думали об этом. 

ПРЕДЛАГАЮТ ПОДНЯТЬ ЗАРПЛАТЫ 
РАБОТНИКАМ БПБК
В Бюро по предотвращению и борьбе с кор-
рупцией серьезные проблемы с зарплатой 
сотрудников, нужно рассмотреть вопрос о 
возможности рассчитывать зарплату работ-
ников БПБК согласно введенной в про-
шлом году модели расчета зарплаты работ-
никам СГД, полагает депутат Андрей Юдин. 
Напомним, что, в соответствии с приняты-
ми в прошлом году изменениями в законе о 
зарплатах должностных лиц и работников 
государственных институций и институций 
самоуправлений, так называемые «ключе-
вые люди» в СГД получают повышенную 
зарплату. 

ДОГОВОРЫ ОБ ИСПОЛЬЗОВАНИИ 
СИСТЕМЫ Э-ЗДОРОВЬЯ ЗАКЛЮЧЕНЫ 
С 28,7% СЕМЕЙНЫХ ВРАЧЕЙ
Договоры об использовании единой элек-
тронной информационной системы здра-
воохранения, или э-здоровья, заключе-
ны с 28,7%, или 378 практиками, семей-
ных врачей, свидетельствуют данные 
Национальной службы здравоохранения. 
В Рижском регионе заключены 77 догово-
ров, в Елгавском крае – с 24 практиками 
семейных врачей, в Лиепайском крае – с 
26, в Даугавпилсском – с 21, в Добельском 
– с 15, в Екабпилсском и Валмиерском 
краях – с 13 практиками в каждом из краев. 
Договоры об использовании системы элек-
тронного здравоохранения заключены с 
626 практиками врачей-специалистов, 544 
аптеками, 56 больницами и 10 амбулатор-
ными учреждениями. 

ПРАЗДНИК, УСТРОЕННЫЙ ДЕПУТАТОМ 
СЕРЖАНТСОМ В РЕЗИДЕНЦИИ 
СЕЙМА, НЕ ЯВЛЯЕТСЯ НАРУШЕНИЕМ 
БПБК провело проверку и не обнаружило 
нарушений в случае, когда депутат Сейма 
Карлис Сержантс (СЗК) оплатил аренду 
помещений резиденции Сейма для праздно-
вания 80-летнего юбилея своей тещи. БПБК 
признало, что Сержантс действовал в соот-
ветствии с решением президиума Сейма 
о порядке использования здания Сейма в 
Юрмале, на ул. Юрас, 9/11. В данном реше-
нии сказано, что помещения могут исполь-
зовать депутаты Сейма. Также Сержантс 
действовал в соответствии с правилами, 
определяющими порядок использования 
резиденции президиума Сейма. Эти прави-
ла предполагают, что депутаты компенсиру-
ют затраты, которые возникли в результате 
получения услуг для личных нужд.

ОТЕЦ ВОСЕМНАДЦАТИ ДЕТЕЙ
Василий Догадов строил и дом на нынеш-

ней улице Юрас,12, который в последние 
десятилетия в Вентспилсе знают как место 
торговли и размещения различных офисов. В 
свое время здесь жила весьма многочислен-
ная семья Василия; он был женат дважды и 
являлся отцом восемнадцати детей. Позднее 
дом у строительного предпринимателя выку-
пил город, там располагалась школа, а уча-
сток земли, находившийся рядом и при-
надлежавший Догадовым, самоуправление 
арендовало у них для нужд катка. Когда 
была восстановлена независимость, участок 
был выкуплен у наследников, теперь здесь 
находится здание студенческой гостиницы 
Вентспилсского техникума. Василий про-
жил по тем временам сравнительно долгую 
жизнь, до 1911 года, место его последнего 
упокоения находится в Лиепае, на Северном 
кладбище, где стоит роскошный памятник, 
мрамор для которого, по рассказам, был при-
везен из Швеции. Вентспилсские Догадовы 
регулярно отправляются туда, чтобы при-
брать на могиле и привести в порядок памят-
ник. У Василия, говоря современным язы-
ком, бизнес был и в этом городе, в том 
числе, в строительстве Каросты, в городе 
ему принадлежали пять домов. Не зря рос-
сийский царь Николай II наградил предприни-
мателя серебряной медалью «За усердие». 
Догадовы передали ее на хранение в музей 
Балтийского бизнес-центра, в котором нахо-
дятся и многие другие документы и экспона-
ты, связанные с развитием порта.

ЦАРСКАЯ РОССИЯ СПАСАЕТСЯ 
ОТ СОВЕТСКОЙ РОССИИ

Как сложилась дальнейшая судьба членов 
большой семьи, Георгу и Бируте до конца 
выяснить не удалось, к тому же, часть из уже 
воссозданного семейного древа была утра-
чена из-за капризов компьютера. Известно, 
что одна крупная ветвь укоренилась в Цесисе 
и, если можно так сказать, безвозвратно 
«олатышилась» – когда дочь Василия Ольга 
вышла замуж за Волдемара Пилите. Тесный 
контакт с ними поддерживают уже упомя-
нутые в начале трое детей Андрея, сына 
Василия, – Георг, Ксения и Андрей. Все по 
национальности латыши, в семьях говорят 
по-латышски, хотя все, в том числе их дети 
и внуки, знают и русский, и большинство 
– английский языки. Что касается строи-
тельного ремесла, то по стопам деда и пра-
деда никто не пошел, в основном прояви-
лись таланты в спорте, искусстве, правове-
дении. Один из сыновей Василия отправился 
в Россию, стал профессором математики в 
Ленинграде, там и погиб во время блокады. 
Прочие Догадовы в восточную сторону как 
на возможную страну проживания или новую 
родину не смотрели. 

Основным направлением, куда отправи-
лась большая часть представителей семей-
ства Догадовых, был Запад, а конкретно – 
США. Наиболее драматично и болезненно 
это происходило в конце Второй Мировой 
войны, когда русские из царской России спа-

Воспоминания в наследство

сались от нападавшей советской армии, в 
которой в большинстве также были русские, 
только являвшиеся приверженцами коммуни-
стических идей. Догадовы не сомневались, 
что их, как зажиточных, ожидали репрес-
сии. Отец Георга Андрей был из более про-
стых людей, работал в порту, являлся капи-
таном вентспилсской футбольной команды 
«Spars», поэтому он решил остаться. Так же 
поступил и его брат Николай. Их коммунисты 
оставили в покое. 

ЦИТАДЕЛЬ ЭТНИЧЕСКОЙ 
ТОЛЕРАНТНОСТИ

Каким путем и по каким каналам Георг 
еще в советское время узнал, что несколь-
ко его двоюродных сестер нашли убежище 
в США, вышли там замуж и растят детей, 
мужчина не раскрывает даже сейчас. Вскоре 
после восстановления независимости Латвии 
они начали общаться легально. Сначала в 
Вентспилс приехала Анна, затем Тамара с 
мужем и сыном. Обошли Вентспилс, мно-
гому ужаснулись, в том числе, и тому, что 
их прежний семейный дом, который еще 
долго называли домом Догадовых, хотя 

сменилось уже несколько хозяев, превра-
тился в пристанище для мелких ларьков. 
Вентспилсских Догадовых удивил тот факт, 
что Анна хорошо говорила на латышском 
языке. Родственницы приглашали в гости в 
США и Бируту с Георгом, которые с удоволь-
ствием воспользовались приглашением, в 
качестве переводчика взяв с собой прожива-
ющего в Риге внука Мартиньша. Американцы 
несколько раз побывали в Вентспилсе, мно-
гое позднее привело их в восторг, но желания 
вернуться на землю прадеда, чтобы остать-
ся, никто не изъявил. К слову, ни у одно-
го из них не сохранилась фамилия предков 
– Догадов.

Помогало или вредило русское происхож-
дение Догадовым в карьере и быту в Латвии? 
Георг и Бирута (дома они используют ласко-
вые сокращения – Жорж и Рута) категори-
чески отрицают как первое, так и второе, 
считая Латвию в этом отношении одной из 
самых толерантных стран в мире: «В совет-
ское время «русскую» карту, возможно, и 
можно было бы разыграть, например, чтобы 
быстрее вступить в компартию. Но меня 
не тянуло даже в пионеры, выполнял свою 
работу теплотехника, и меня оставили в 
покое». 

Бируте, в девичестве Кайе, которая по 
образованию строитель, фамилия мужа 
также ни преимуществ не давала, ни неу-
добств никогда не доставляла. 

«Во времена Атмоды мы оба состояли в 
Народном фронте, и никому тогда в голо-
ву не пришло нас подозревать, что мы при-
соединимся к Интерфронту по этническому 
принципу», – категорична в своем убежде-
нии Бирута. 

«Мы не унаследовали почти ничего из 
накопленного Василием состояния, поэтому 
у нас нет завистников. Живем в доме, постро-
енном дедом Бируты, на улице Ганибу, раду-
емся своим детям и внукам, с удовольствием 
принимаем гостей и надеемся, что так будет 
продолжаться еще долго», – в словах Георга 
слышатся славянский оптимизм и гостепри-
имство. Но, может, это под латышским вли-
янием Бируты, ведь они за долгую жизнь так 
хорошо притерлись? И это в семье уже тра-
диционно, потому что и у свекра – Андрея 
жена была латышка, Анна Украстиня… 

Василий Догадов.

Серебряная медаль от царя Николая II Василию Догадову реверс и аверс. 
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 В конце недели вентспилчан и гостей города порадует 
XIX фестиваль музыки современного ритма «Ventspils 
Groove 2017». В пятницу, 18 августа, на Ратушной пло-
щади в 19.00 будут музицировать Арта Екабсоне и 
FunCOOLio. 19 августа в 15:00 – концерт участников 
мастер-классов «Ventspils Groove 2017», а в 19.00 высту-
пят объединенный фестивальный «Very Big Bigband», 
а также победители конкурса «Competition Ventspils 
Groove» – группа из Рижской хоровой школы Домского 
собора. Вход на мероприятия свободный. 

Вечером 18 августа, в 19.00, на стадионе для пляж-
ного волейбола пройдет турнир по пляжному волейболу 
«Karalis un karaliene» («Король и королева»).

В субботу, 19 августа, вентспилсские уличные гимна-
сты и «Спортивный клуб здоровья VIP» устраивают сорев-
нования по уличной гимнастике «Stieņu kari». Начало 
состязаний в 12.00 на стадионе уличной гимнастики олим-
пийского центра «Вентспилс» на ул. Спорта, 7/9. К уча-
стию приглашаются уличные гимнасты со всей Латвии, 
а также все заинтересованные независимо от возраста, 
пола и уровня физической подготовки. Регистрация участ-
ников пройдет с 12.00 до 12.30. Соревнования в первой 
дисциплине начнутся в 12.30.

В Вентспилсском вейк-парке в 12.00 – розыгрыш кубка 
Вентспилсского вейк-парка, а на гребной базе «Дампели» 
на ул. Вирвес, 59, пройдет открытый чемпионат спортив-
ной школы «Spars» по каякингу и гребле на каноэ. 

На футбольном поле спорткомплекса «Парвента» в 
15:00 состоится молодежный чемпионат Латвии по футбо-
лу в возрастной группе U-13 между ФО «Вентспилс» – ФК 
«Елгава». Вход свободный. 

В воскресенье в 12.00 все приглашаются в вент-
спилсский Детский городок, а в 15.00 – в детский парк 
«Фантазия», где пройдет концерт «Летние мелодии». 
Участие в концерте примут вокальная студия «Ригонда» 
(руководитель – джазовая исполнительница Ольга 
Пирагс), а также веселые и дружелюбные танцоры из 
ансамбля «Рики-тики» (руководитель коллектива – Влада 
Моисеева). Вход на мероприятия свободный. 

В понедельник, 21 августа, в детской библиотеке на 
ул. Акменю, 2, в 12.00 – летние киносеансы в библио-
теке. Будет демонстрироваться анимационный фильм 
«Планета 51». Астронавт Чарльз Бейкер, оказавшись 
на Планете 51, поначалу абсолютно уверен, что плане-
та необитаема. Однако позднее оказывается, что здесь 
живут маленькие зеленые и, главное, миролюбивые 
человечки. 

Во вторник, 22 августа, – анимационный фильм 
«Винни Пух». Добрый и веселый рассказ о приключениях 
медвежонка Винни Пуха и его друзей. 

В четверг, 24 августа, – анимационный фильм «Блэки 
летит на Луну». Вход на мероприятия свободный. 

19 августа состоится праздник волости Пузес 
Вентспилсского края, который начнется уже в 7 часов 
утра с соревнований по рыбной ловле в речушке Стенде. 
Открытие праздника, поднятие флага перед школой, при-
ветствие новорожденных волости Пузес, чествование 
самых «богатых» дедушек и бабушек, открытие игровой 
площадки – в 10.00. 

В 11.00 – концерт Юриса Хиршса, за которым последует 
множество разнообразных мероприятий в течение всего 
дня. В заключение праздника в 21.00 – бал, на котором 
будет играть группа «Zvaigžņu lietus». Вход свободный, 
будет работать буфет. 

19 августа В волости Варвес в 15.00 пройдут спортив-
ные игры вентспилсских и кабилеских танцевальных кол-
лективов среднего поколения «Pastaliņu kauss».

Современные ритмы, 
спорт и праздник 
волости Пузес

Если парки и 
сады называют 
легкими города, 
которые помогают 
дышать всему 
организму, то есть 
городу, то аллеи 
с уверенностью 
можно назвать его 
артериями. Наш 
город богат аллеями 
– чудесными 
зелеными 
проспектами, 
которые дарят 
прохожим приятный 
тенек летом и 
завораживают 
красотой 
заиндевевших крон 
деревьев зимой. 

Аллеи, простирающиеся 
сквозь столетия

П е р е л и с т ы -
вая историче-
ский альбом 
Вентспилса, мы 
можем убедить-

ся, что у большинства аллей 
здесь старинное происхожде-
ние, некоторые насчитывают 
уже второе столетие, но есть 
и значительно более древние. 

Уже на городской карте 
1829 года обозначены два 
ряда саженцев деревь-
ев с дорожкой посередине 
– вдоль улицы Кулдигас от 
Сенной рыночной площа-
ди до современной улицы 
Юрас. На карте 1853 года 
можно увидеть значитель-
но более длинную двой-
ную аллею по обе стороны 
кулдигской дороги, которая 
начиналась приблизитель-
но там, где находится сегод-
ня перекресток с проспектом 
Лиелайс и продолжалась 
до самого Красного мости-
ка – так же, как и сейчас. 
Вероятнее всего, росли там 
липы. Однако в конце XIX 
в. в Вентспилсе для созда-
ния аллей использовались и 
березы. На одной из откры-
ток, которая датируется при-
близительно 1900 годом (к 
сожалению, ее нельзя опу-
бликовать), можно увидеть 
ряды молодых березок по 
обе стороны улицы Кулдигас 
в направлении между ули-
цей Юрас и проспектом 
Лиелайс. Одну из этих бере-
зовых аллей с уже хоро-
шо подросшими деревьями 
мы видим на первом изо-
бражении. Двойная березо-
вая аллея пережила Первую 
Мировую войну; в вентспилс-
ских газетах 20–30-х гг. она 
многократно упоминалась 
как излюбленное место про-
гулок горожан. К сожалению, 
до сегодняшнего дня березо-
вая аллея не сохранилась, 
вместо нее посажены другие 
деревья. 

Если говорить о более 
древних аллеях, то следу-
ет упомянуть не очень длин-
ную, но великолепную аллею 
из каштанов в самом нача-
ле улицы Кулдигас, кото-
рая была заложена в конце 
позапрошлого столетия. 
Какой была тогда каштано-
вая аллея, можно увидеть на 
третьем снимке. Каштановая 

аллея неразрывно связана 
с Вентспилсской государ-
ственной гимназией, которая 
в следующем году шагнет во 
второе столетие. Из поко-
ления в поколение школь-
ники собирали в шуршащих 
листьях блестящие, корич-
невые каштаны, устраивали 
«каштановые бои» или про-
сто раскладывали их по кар-
манам – всякий знает, как 
приятно покатать каштаны 
в ладошке. Несколько лет 
назад в Вентспилсе прошел 
печальный слух, что столет-
ние каштаны собираются 
спилить… Будем надеяться, 
что вентспилчане не допу-
стят, чтобы еще одна стра-
ница истории города была 
вырвана, а благородные 
деревья уничтожены. 

На втором изображении 
мы видим уже исчезнувшую 
аллею, которая когда-то про-

стиралась сквозь известный 
в старину Вентспилсский 
луна-парк. Современным 
вентспилчанам, особенно 
молодому поколению, это 
слово ни о чем не говорит. 
Однако когда-то здесь был 
луна-парк, да еще какой! Он 
находился между улицами 
Васарницу, Юрас и Пушкина, 
напротив нынешнего здания 
городской думы. До Второй 
Мировой войны в луна-парке 
регулярно устраивали раз-
личные праздники, «зеленые 
балы» и концерты. В «Ventas 
Balss» того времени зача-
стую можно найти подоб-
ные объявления: «В 20.00 в 
луна-парке – концерт и бал. 
Играет оркестр Морского 
дивизиона Вентспилсского 
полка айзсаргов в полном 
составе. Изысканный буфет. 
Различные прохладитель-
ные напитки». 

Однако самая длинная, с 
богатой историей, – сохра-
нившаяся до наших дней 
двойная аллея, которая 
опоясывает улицу Кулдигас 
от проспекта Лиелайс до 
Красного мостика. Как уже 
упоминалось в начале, 
впервые она была посаже-
на около 1850 года. По сви-
детельству старых газет, 
во время Первой Мировой 
войны этот участок улицы 
Кулдигас был основатель-
но разрушен, рядом с про-
езжей частью были выкопа-
ны или остались от взрывов 
ямы, деревья были вырва-
ны, сломаны, многие спиле-
ны на дрова, дорожка для 
прогулок – завалена ломом. 
В начале 20-х гг. XX столе-
тия «Ventas Balss» писала, 
что самоуправлению города 
наконец нужно обратить вни-
мание на вопрос о благоу-
стройстве Кулдигской аллеи, 
так как по ней невозмож-
но передвигаться без риска 
сломать себе что-нибудь или 
испачкаться глиной в одной 
из многочисленных ям, к 
тому же, на этом участке 
улицы не было освещения. К 
концу 1924 года убрали лом 
и упавшие деревья, засыпа-
ли ямы, спилили немногие 
оставшиеся старые дере-
вья. Вентспилчан призыва-
ли жертвовать на закладку 
новой аллеи. Неизвестно, 
сколько денег было собра-
но, однако и самоуправление 
выделило достаточно много 
денег, чтобы улица Кулдигас 
была вновь окружена моло-
дыми липовыми аллея-
ми. Сегодняшние береж-
но постриженные липы – те 
самые, посаженные в 1925 
году. 

На год младше, чем 
вышеупомянутая, аллея 
Сарканмуйжской дамбы (в то 
время она носила название 
бульвара Райниса. И здесь 
часть деревьев была при-
обретена на пожертвования 
вентспилчан. 

2.

Вентспилчане! Все те, кому не 
безразлично, будем ли мы и дальше 

жить в управляемом олигархами 
государстве, или в действительно 

демократической и правовой Латвии, 
приглашаются присоединиться 
к народному собранию. 
23 августа из Вентспилса в Ригу 

отправится специально организованный 
автобусный рейс. 

О своём желании участвовать в народном 
собрании можно сообщить по телефону 

26409617.
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- В правовом пространстве Латвии чув-
ствуется большое нежелание объективно 
расследовать услышанную и в «разгово-
рах в «Ридзене»» торговлю политическим 
влиянием и разграбление государства. 
Каковы ваши прогнозы на продолжение 
этого дела?

- Юта Стрике: Чтобы это дело имело про-
должение в правовом пространстве, долж-
ны быть сильные правоохранительные учреж-
дения. Однако если те же самые олигархи, 
против которых возбуждено дело, выбирают, 
кто будет генеральным прокурором, кто будет 
руководителем ББПК, и решают, какие судьи 
будут или не будут утверждены в Сейме, то 
надеяться на успешную работу этих учрежде-
ний было бы наивно. Это скорее было бы слу-
чайностью, если бы что-то произошло.   Так как 
так называемые олигархи поняли угрозу, кото-
рая исходила от ББПК или во время полномо-
чий генерального прокурора Яниса Майзитиса, 
и обратили усиленное внимание на то, каких 
людей нужно ставить у руля в этих учреждени-
ях, которые им могут угрожать.  

- Означает ли это, что общество бес-
сильно перед системой, годами созда-
ваемой олигархами? Что нужно сделать, 
чтобы это изменить? 

- Юта Стрике: Власть может существовать 
и действовать только тогда, когда есть дове-
рие общества. Когда власти верят. Тогда и 
налоги платят, и акцептуют принятые реше-
ния. Общество, которое не удовлетворено, не 
нужно говорить об этом только единственно в 
кругу семьи на кухне, а ясно и чётко показать, 
что его не удовлетворяет, что неправильно, 
и каких людей общество не хочет видеть, 
неважно, или в руководстве самоуправле-
ний, или в руководстве правоохранительных 
учреждений, или в руководстве министерств.  
Ни в одной стране мира ни одно должностное 
лицо не выдержит и не выдержало давления 
общества.

- Юрис Юрашс: Мы уже долгое время гово-
рим о влиянии отдельных олигархов в полити-
ке Латвии, которую можно поблагодарить за 
продолжительное ослабление правоохрани-
тельных учреждений. И здесь мы приходим к 
стратегически важным должностям в государ-
стве.  Это не относится только и единственно 
к учреждениям судебной власти, но к государ-
ственному управлению в целом. Так как в эти 
стратегически важные учреждения редко когда 
кто-то попадает потому, что он профессионал, 
более знающий или более соответствующий 
этой должности.   Например, каким был выбор 
руководителя ББПК. Я считаю, что попадание 
этих персоналий на соответствующие должно-
сти не случайно.  Вспомним хотя бы то, как в 
«разговорах в «Ридзене» обсуждалось непе-
реизбрание на должность Яниса Майзитиса. 

- И его так и не переизбрали. Как сказано 
в расшифровке разговоров: «Айварс про-
демонстрировал силу и дал по горлу гене-
ральному прокурору». 

- Юрис Юрашс: Ну конечно! Вряд ли они 
пытались бы не переизбрать Майзитиса – 
честно и принципиального генерального 
прокурора, чтобы поставить на должность 
такого же самого или еще принципиаль-
нее. Ясно, что там совершенно иные наме-
рения. Единственно, что их действительно 
может удержать и изменить эту систему, это 
приобщение и вмешательство общества.  
Общество должно осознать, что именно оно 
является силой, которая может что-либо спа-
сти или изменить. Здесь не годятся отго-
ворки, которые часто приходится слышать 
– ну что я, или что мой голос может решить 
или не решить.  После разговоров олигар-
хов активизировались и общественные орга-
низации, и лидеры мнений различных слоёв 
общества, и т, что мы чувствуем – это стресс 
и волнение этих долговременных главных 
определителей политики. Они поняли, что 
если нет поддержки общества, которую они 
приобрели посредством длительных мани-

Через четверть века после восстановления 
независимости пришло время стать 
действительно свободными
 Окончание. Начало на 1 стр.

пуляций с общественной мыслью и подачи 
информации принадлежащими им, лояль-
ными к ним или купленными ими средствами 
массовой информации, их империя находит-
ся под угрозой. Так как существуют альтер-
нативные средства информации – facebook, 
twitter, через которые люди получают и дру-
гую информацию, чем хотелось бы олигар-
хам. Это меняет ситуацию. Люди понимают, 
что последствия такой политики касаются их 
лично.  К сожалению, многие осознают, что 
плохо только тогда, когда вынуждены поки-
дать свою страну и отправляться работать в 
Германию, Францию, или Англию, потому что 
здесь не могут обеспечить себе достойное 
человека существование.  

- Юта Стрике: Из разговоров олигархов 
можно ясно увидеть то, что люди раньше толь-
ко предполагали. А именно, Согласие никакая 
ни оппозиция власти и в Сейме.   Поэтому и 
Нил Ушаков в Рижской думе мог и может сей-
час вести себя так бессовестно. Потому что 
с Согласием, Урбановичем и Ушаковым обо 
всё1м можно договориться, решить все вопро-
сы. Для жителей коалиция чисто юридиче-
ски одна, а на самом деле Лембергс в любой 
момент может легализовать то скрытое прави-
тельство, которое на самом деле управляет в 
Латвии.  Жители введены в заблуждение, что 
Согласие не участвует в принятии решений и 
что оно в оппозиции. 

- Юрис Юрашс: Это можно назвать теа-
тром, чтобы показать жителям Латвии види-
мость того, что в действительности есть эти 
различные партии с отличающейся идеоло-
гией и позицией. По тому, что пришлось уви-
деть, можно смело сказать, что, как они сами 
говорят, что по любому вопросу можно дого-
вориться. По-моему, их всех можно назвать, 
как Юта в своё время говорила, представите-
лями партии, которая кладёт себе в карман. 
И у этой «партии» есть своя идеология, и кон-
фронтация, демонстрация отличных мнений 
в политическом пространстве – это только 
игра на публику.  

- И все же, это представители народа, 
избранные путём открытых, демократиче-
ских выборов… 

-  Юта Стрике: Чтобы, теперешняя оппози-
ция, взяли власть в Риге, не хватило несколь-
ких тысяч голосов. Если бы так произошло, 
то Согласие осталось бы в оппозиции.  И 
здесь есть один интересный вопрос – почему 
СЗК, который тоже стартовал на выборах, в 
отличие от других партий, действовал имен-
но так, как будто они совсем не хотели быть 
избранными? Я не чувствую того, что они ста-
рались как можно лучше презентовать свою 
программу, а другие члены СЗК, встреченные 
на улице, вообще не скрывали, что особо не 
надеются преодолеть 5% барьер. 

Это может быть какой-то билль, неиз-
вестный широкой публике и заключённый 

в разговорах олигархов?
- Юта Стрике: Очевидно, что СЗК нисколь-

ко не старался преодолеть этот барьер. 
Однако латышские голоса его преодолели.  В 
этом случае – в пользу Ушакова.  

- Юрис Юрашс: Можно верить или не 
верить каким –либо теориям заговоров и тай-
ным договорённостям, но такие действия, 
однако заставляют думать о каких-то дого-
ворённостях в сфере влияния.  С учетом того, 
что в Риге, наибольшее число экономически 
и политически активных людей, это застав-
ляет думать, что Согласию остаётся Рига, а 
Лембергсу – остальная Латвия. В разговорах 
олигархов мы уже видели, что у них нет пре-
пятствий, чтобы они не смогли договориться 
по любому вопросу.  Нужно такого или другого 
президента выбрать, пожалуйста! Нужно обе-
спечить какое-то другое голосование, в кото-
ром голосов своей коалиции не хватает, всег-
да будет тот, кто протянет руку помощи! Там 
не только одно Согласие. Мы также видим, 
что и “No sirds Latvijai” выполняет свою роль. 

Уже с самого начала было ясно, что насто-
ящей борьбы за ключи от Риги не будет, и это 
также заставляет думать о существовании 
этой тайной договорённости.  

- в Латвии ни для кого не секрет, что 
СЗК – это «карманная» партия Лембергса. 
Как думаете, почему избиратели все равно 
голосуют за СЗК? Из-за партии, истории и 
ли фактора Лембергса? 

- Юта Стрике: Большая роль у успеш-
но выбранного в своё время названия. Ведь 
каждый хочет голосовать за своих, и это есте-
ственно.  Видя на плакате слово «крестья-
нин», многие, кто не углубился, думают, что 
будем голосовать за крестьян. Однако это 
только название. Как видно из разговоров 
олигархов, из событий в Юрмале и других кри-
минальных дел, они заботятся только о своём 
благополучии, своей власти.  Крестьяне могут 
спросить сами у себя – нравится ли им, как 
они живут? Каков уровень их благосостоя-
ния, дороги, возможность работать? Латвия – 
независимая страна уже более четверть века.  
СЗК практически всегда был в парламенте и 
правительстве, оправдала ли надежды кре-
стьян эта партия, действительно ли подумали 
о крестьянах?  

- Юрис Юрашс: Ни для кого не секрет, 
какое село в Латвии, Мы, конечно, можем 
похвалиться тем, что у нас есть эти отдель-
ные крупные сельскохозяйственники, которые 
обслуживают тысячи гектар, но какие возмож-
ности нормально работать и развиваться есть 
у остальных? 

- Юта Стрике: Я бы посоветовала избира-
телям СЗК не смотреть на внешний образ и 
слушать слова, а оценить реальные действия 
– что этот человек, за которого он проголосо-
вал, сделал, каков результат его политики. Ни 
для кого действительно не секрет, что повест-
ку дня этой партии устанавливает Лембергс. 
Но, как видим из разговоров олигархов, в его 
интересах – не сидеть в тюрьме, а достать 
деньги для Вентспилса.

- Для вентспилчан это последний 
пункт определенно кажется хорошим и 
приветствуется… 

- Юта Стрике: В Вентспилсе реализованы 
различные мегапроекты, но какая реальная 
польза от них жителям и крестьянам, за кото-
рых выступает СЗК?

- Юрис Юрашс: Важен финансовый 
поток. Вторичным является то, что у жите-
лей самоуправления есть возможность зани-
маться спортом, посещать музыкальную 
школу, но разве вложенные для достижения 
этого результата средства были адекватны-
ми? Разве мы можем в Латвии, при своих 
доходах, при определенном уровне качества 
жизни, когда у нас нет возможности запла-
тить достойную зарплату тем, кто работает в 
этих мегасооружениях, позволить себе такие 
дорогие проекты? И тогда возникает вопрос, 
во имя чего мы это делаем? Покупаем самое 
дорогое железо, ещё что-то, тратим фанта-
стические суммы на программное обеспече-

ние и еще что-то, но в один момент всё это 
остается пустым, так как не будет тех, кто там 
работает. 

- Все эти сооружения содержаться на 
деньги налогоплательщиков. Об этих 
затратах нужно было думать уже в стадии 
начала проектов. С вашей точки зрения, 
так делалось?  

- Юрис Юрашс: Те люди, которые всё это 
делали, думают об этом меньше всего. Они 
действительно думают краткосрочно – как 
максимально больше получить от этих про-
ектов. Мы можем очень хорошо видеть, как 
работают отдельные предприятия и и какие 
широкие возможности предлагаются именно 
для реализации этих проектов. Случайных 
победителей нет – побеждают или самим при-
надлежащие предприятия или те, кто согла-
сился на ими выдвинутые условия игры о том, 
сколько, каким образом нужно вернуть назад. 

Как вы думаете, если с живой коровы 
снять шкуру, она будет давать молоко? 
А вот избирателей СЗК идет и голосует!  
Мы видим, каким образом используется 
имя Вентспилса, чтобы показать, как надо 
хозяйствовать. Видите, чего только здесь 
нет, и за какие деньги всё это построено!  
Но мы видим, каким образом распределя-
ются эти бюджетные средства, мы видим, 
что большинство средств направляет-
ся на реализацию различных проектов в 
Вентспилсе. И тогда люди думают, види-
те, какой хозяин, дайте ему возможность, 
и так будет во всём государстве.  Но есть 
разговоры олигархов, в которых он гово-
рит реально, что он думает.

- Юта Стрике: Мне даже стыдно повторять, 
что он говорит. 

- Юрис Юрашс: Главная задача, как я уже 
сказал, это строить и добывать деньги. 

- Юта Стрике: Вкладывать в строитель-
ство, а не в людей.

- Юрис Юрашс: Для сравнения можно упо-
мянуть среднестатистическую семью, кото-
рая вместо машины эконом-класса в каче-
стве семейного авто выбрала Porsche и потом 
удивляется, что не может его содержать. В 
Вентспилсе всё класса премиум – самое 
большое, самое дорогое. Но разве все это 
нужно, и если нужно, то зачем такое дорогое, 
Как ни крути, создаётся впечатление – всё 
делается, чтобы была возможность получить 
обратно эти платежи. Иначе этому нет объяс-
нений. Очень похожую тенденцию мы наблю-
дали в Риге – не выполняются важные для 
людей, для рижан работы, деньги вкладыва-
ются туда, где сразу же можно вернуть боль-
шие денежные суммы. Строить нечто такое, 
что фактически не нужно, но где известно, что 
возврат денег будет и будет большой.   

- Вы достаточно долгие годы прора-
ботали в учреждении, задачей которого 
является расследование деятельности 
таких людей. Думается, что документов, 
свидетельств, доказательств было много. 
Почему же так редко такие дела доводятся 
до обвинительного приговора? 

- Юта Стрике: Например, у Айварса 
Лембергса несколько раз дела доходили до 
суда. Сейчас ему необходим оплачивать 
адвокатов, несколько раз в неделю ездить 
на судебные заседания. Видимо, он понял, 
что это довольно затруднительно и неприят-
но, и поэтому важно, чтобы дела до суда не 
дошли, а остались бы или же в прокурату-
ре, в ББПК или в полиции. Поэтому и имеют 
место все эти заботы и разговоры, кто же 
будет следующим генеральным прокурором, 
где найти еще «большего кретина» началь-
ником ББПК, чтобы дела даже до прокурату-
ры не дошли. 
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же так и почему? Наверное потому, что 
пенсионеры, передвигающиеся в сторо-
ну собеса, поликлиники и садовых това-
риществ, и есть основная масса пассажи-
ропотока в Вентспилсе. Еще кассу дела-
ют учащиеся, поспешающие на занятия в 
школу, кружки и секции.

ПЛАТИМ И В ПРАЗДНИКИ 
Практика показывает, что большинство 

горожан трудоспособного возраста поль-
зуются общественным транспортом эпи-
зодически. В силу разных причин. Кто-то 
располагает личным автотранспортом, кто-
то, в целях экономии, передвигается пеш-
ком или пользуется велосипедом. Есть и 
такие, у кого вся жизнь протекает в преде-
лах одного микрорайона и на другой конец 
города они выбираются пару раз в год. 
Далеко не каждый вентспилчанин знает, 
по какому маршруту передвигается тот 
или иной автобус, и назовет цену на билет. 
Так что деньги пенсионеров для пред-
приятия-пассажироперевозчика совсем не 
лишние.

Мы едем, едем, едем
 Окончание. Начало на 3 стр. Не предусмотрен бесплатный проезд и 

в дни массовых общегородских мероприя-
тий, что, естественно, тоже вызывает недо-
вольство горожан, и очередное сравнение с 
Ригой не в пользу Вентспилса.

Хорошая новость в том, что транспортное 
предприятие обеспечивает дополнительные 
рейсы, чтобы жители смогли добраться до 
дома после, к примеру, спектакля в театраль-
ном доме, или мероприятия в Парке приклю-
чений, или салюта на набережной.

У ДРУЖЕСТВЕННОГО ПЕРЕВОЗЧИКА 
ДРУЖЕСТВЕННЫЕ НЕПРИЯТНОСТИ

Совсем недавно, в дни Праздника города, 
с подобным дополнительным рейсом при-
ключился конфуз. История вкратце такая – 
по завершении праздничной программы на 
берегу Венты, люди, желающие добраться 
до Парвенты, погрузились в автобус, отправ-
лявшийся от автостанции. Транспортное 
средство, заполненное под завязку, с тру-
дом преодолело 500 метров до центральной 
остановки и дальше ехать отказалось. То ли 
колесо лопнуло, то ли еще какая поломка 
случилась. Автобуса на замену не присла-
ли, водитель вернул деньги за проезд (вос-

пользовались не все), следующий транс-
порт пришел только через час (причем 
микроавтобус). Происшествие пострадав-
шие пассажиры восприняли по-разному. 
Кто-то счел, что история выеденного яйца 
не стоит, а кто-то был возмущен и задавал-
ся вопросом – почему так скверно органи-
зовано транспортное сообщение в празд-
ничные дни.

Попутно транспортному предприятию 
напоминали о дружественном отношении к 
пассажирам, награды за которое оно полу-
чает регулярно. К слову, к «дружественно-
сти» вопросы возникают не впервые – то 
водители везут, что называется, как дрова, 
то не пустят в автобус подростка с вело-
сипедом, то не возьмут на борт голосую-
щего, потому что он не добежал несколько 
метров до остановки.

Хорошо, все-таки, что Вентспилс город 
небольшой, и в случае чего, дойти пеш-
ком до любого места не так уж и тяжело. 
Правда, пожилым, беременным, семьям с 
маленькими детьми сложнее.

А что касается инцидента на Празднике 
города, то пассажирам были принесены 
извинения за доставленные неудобства. 

Как известно, общество, государство 
действует посредством своих представи-
телей, избранных депутатов, которые фор-
мируют правительство, назначают судей 
и подобных должностных лиц. То, каких 
людей избирают, каких назначают на реша-
ющие должности, их сознательность и про-
зорливость, в конце концов, формируют 
ту общую атмосферу ценностей в обще-
стве и тот уровень, на котором находит-
ся в стране стандарт главенства закона, 
который ограничивает или, напротив, спо-
собствует власти олигархов в Латвии, соз-
дает возможности и укрепляет основу для 
достижения их преступных целей. Значит, 
власть олигархов и их политическое влия-
ние укрепились главным образом потому, 
что общество само на выборах различно-
го уровня допустило, что государственная 
власть оказывается в руках таких людей, у 
которых сомнительная репутация, которые 
назначают на должности как в правитель-
стве, так и в правоохранительных учрежде-
ниях таких должностных лиц, которые под-
держивают их, угождают им. Значит, един-
ственным лекарством являются такие люди 

Существует ли у общества возможность добиться 
уменьшения власти олигархов и их политического 
влияния в Латвии? Что для этого нужно сделать? 

в госуправлении и на важнейших политиче-
ских должностях, которые верны интересам 
государства и общества! Других возможно-
стей нет! В связи с этим могу лишь повто-
рить, что обязанность общества, каждого 
ответственного гражданина – тщательно 
обдумать, отправляясь к избирательным 
урнам, не отдается ли голос за укрепление 
коррумпированного госуправления или под-
держку отдельных нечестных или даже пре-
ступных финансовых структур и структур 
масс-медиа, которые более и менее заву-
алированно служат целям и планам оли-
гархов. Если большинство членов обще-
ства не осознают этого, то придется счи-
таться с тем, что долгосрочное развитие 
и само существование Латвии находятся 
под угрозой. 

Я согласен с Рижским архиепи-
скопом-митрополитом Збигневом 
Станкевичем, что расцвету Латвии мешают 
главным образом последствия алчности, 
болезненных амбиций, жажды наслажде-
ний или служения своим страстям, когда 
игнорируются доводы здравого рассудка.  
Чтобы остановить спад, каждый член 
общества прежде всего должен начать с 
себя. Во-вторых, нужно строго обратить-
ся к каждому представителю власти в 
нашем государстве, который себя, свое 
благополучие превозносит над интере-
сами государства. Тем, кто уважает рас-
точителей государственного имущества, 

не место в государственном управле-
нии. К сожалению, сейчас мы наблюда-
ем противоположное – президенту стра-
ны, президенту министров, большинству 
министров, депутатов Сейма и чиновни-
ков важнее государственных интересов 
защита интересов отдельных сомнитель-
ных индивидов. 

– Как это можно реально организовать? 
Приходит начальник и говорит: это дело 
расследуем, а это – в мусорник? 

Юта Стрике: – В «разговорах олигархов» 
можно было ясно прочитать о том, что проис-
ходит в «Diena», и бывший главный редактор 
этой газеты Гунтис Боярс это подтвердил. Не 
было такого, чтобы давали указания, – осво-
бождались от профессионалов, заставляли 
их уйти – в БПБК происходило то же самое. 

Юрис Юрашс: – Назначается начальник, 
который должен обеспечить, чтобы известная 
категория лиц была в безопасности и чтобы 
их не трогали. Начальник все же в каждом 
учреждении определяет направления рабо-
ты и может повлиять на результаты. Видя, что 
есть люди, с которыми нельзя договориться, 
чтобы они не делали то, что делают, от них 
освобождаются и в дальнейшем принима-
ют на работу тех, в отношении которых есть 
уверенность, что они всегда будут лояльны и 
выполнят любое распоряжение. Это мы очень 
ярко видели в случае БПБК в отношении нас. 
И это показывает – насколько сильно они 
боятся, к тому же, не учреждения, а людей. 

– Когда БПБК только было создано, этого 
учреждения действительно боялись… 

Юрис Юрашс: – И я скажу почему – в то 
время там работали действительно честные 
люди, профессионалы, которые хотели что-то 
изменить в стране. 

Юта Стрике: – Дела возбуждались не 
для того, чтобы получить зарплату или пре-
мию, а для того, чтобы почистить Латвию от 
негодяев… 

Юрис Юрашс: – Все же с каждым годом 
число таких людей сокращалось. Назначались 
такие руководители, как Вилнитис, 
Стрельченок, и делалось это, чтобы достичь 
своей цели – сделать это учреждение таким, 
чтобы людям вроде Лембергса не нужно 
было бояться, и в большой мере это удалось. 

– Кто дирижирует этим конкурсом кра-
соты – «выбираем руководителя БПБК»? 
Кто определяет, кого нужно назначить на 
должность?

Юта Стрике: – Я стартовала в нескольких 
конкурсах на должность начальника БПБК, 
некоторые из них я даже выиграла – была 
признана лучшим кандидатом, но политики 
выбрали более слабого кандидата. Например, 
когда начальником БПБК был избран Алексей 
Лоскутов, он был третьим после меня и Алвиса 
Вилкса. Политики решают, кто будет началь-
ником БПБК. Но политики – это представите-
ли партий, и во многих случаях хозяева пар-
тий определяют, как им голосовать. Например, 
разве представители СЗК после того, как были 
опубликованы «разговоры в „Rīdzene”», сказа-
ли, что Лембергс по меньшей мере неприлич-
но вел себя? Об этом говорят многие другие, 
а СЗК или молчит, или изо всех сил защищает 
его. Эти люди, совсем как в советское время, 
боятся даже рот открыть. 

Юрис Юрашс: – Помните дело стипендиа-
тов? Способ, при помощи которого Лембергс 
реализует свою власть и добивается жела-
емого, в значительной мере основывается 
именно на этом принципе стипендиатов. Видя 
списки, которые были в то время, нужно ска-
зать, что речь не идет даже об отдельных 
персоналиях, а о политических партиях, кото-
рые также в рядах стипендиатов. И тогда мы 
очень хорошо видим и понимаем, что кон-
кретные решения принимаются за конкрет-
ную денежную сумму, и неважно, зеленый 
ты, красный или розовый – все решают день-
ги. Когда годами человек ел с рук, он связан 
почти неразрывными путами. 

Юта Стрике: – Когда на Украине я давала 
интервью украинскому журналисту, его пер-
вым вопросом было: у вас в Латвии была 
люстрация? После моего ответа, что нет, не 
было, последовал другой вопрос: у вас сей-
час не находятся у власти бывшие функцио-
неры компартии, комсомольские функционе-
ры, офицеры КГБ и их агенты? 

К сожалению, избиратель этого так и не 
понял. Вентспилс находится в Курземе, зна-
чит, на западе, Латгалия – на востоке, но если 
мы посмотрим на Даугавпилс и другие города, 
там происходит демократическая смена вла-
сти, а на западной стороне наступили подоб-
ные брежневским времена, царит стагнация. 
Со стороны Курземе нет границы с Россией, 
где можно было бы «почерпнуть» мышление 
«путинизма», но оно там есть. Недавно я слу-
шала одно из последних интервью убитого в 
России Немцова, в котором он говорит – само 
собой разумеется, что губернатору можно 
находиться в должности только в течение 
двух сроков. Чтобы происходило развитие, 
чтобы приходили свежие идеи, новые вея-
ния, два срока – максимум. Курземские гер-
цоги эту простую истину не хотят принимать 
во внимание. 

Юрис Юрашс: – Посмотрите, как долго 
свои должности занимают мэры Вентспилса 
и Лиепаи. То, что идет строительство, еще 
не значит, что все развивается. Без сомне-
ния, должна происходить смена власти, и это 
в интересах всего общества. Против этого 
могут выступать лишь те, кто через эту непре-
рывность власти обеспечивает свое благосо-
стояние. Что мы хотим, если работа с обще-
ством происходит при помощи принадлежа-
щей им прессы и тех, кого держат в известной 
степени в подчинении при помощи рекламных 
договоров? Они и формируют эту обществен-
ную мысль. Часть общества стала жертвой 
этой дезинформации и промывания мозгов. 
Они полагаются на предоставляемую этими 
масс-медиа информацию. Чего же тогда оли-
гархи боятся? Объективной информации, 
которую эти люди могут получить. Какую 
Латвию эти олигархи хотят – западническую, 
с западными ценностями? Нет, маленькую 
Россию с вертикалью власти и ведением дел 
так, как это происходит в России. Не зря в 
«разговорах в „Rīdzene”» видно, что Лембергс 

демонстрирует свою очень большую лояль-
ность к России и как он хочет ей угодить. 

Если мэр города в должности более двух 
сроков, он уже монополизирует власть, и в 
большой степени вся хозяйственная деятель-
ность становится зависима от одного чело-
века или от одной конкретной хозяйственной 
группировки. Лембергс не скрывает, каким он 
видит будущее Латвии – это Россия. И один 
из краеугольных камней, как они управляют 
страной, – это коррупция. В России всем, кто 
занимает стратегические должности, позволя-
ют запачкаться, коррумпироваться. Когда это 
произошло, они все становятся управляемы-
ми. Это то, что Лембергс, по-моему, пытался 

сделать через своих стипендиатов. Когда эти 
люди запачкались, их становится очень легко 
контролировать и управлять ими. Как только 
появляется некто, кто не желает участвовать 
в этой схеме, он автоматически становится 
нежелательной персоной и через масс-медиа, 
контролируемые олигархами, поливается гря-
зью. Тут прямые параллели с Россией. 

Все эти управляемые людишки угрожа-
ют национальной безопасности. Потому что, 
если Россия захочет напрямую повлиять на 
Латвию, то у нас не будет крымского и укра-
инского сценария, не будет «зеленых чело-
вечков», а будут купленные люди, агенты 
влияния Кремля. Все влияние Лембергса 
изначально основывалось на деньгах, кото-
рые были получены от транзитного бизнеса. 
Транзит приходил из России. Из доступной 
публично информации, по-моему, можно сде-
лать вывод, что Лембергс – агент влияния 
Кремля, который выполняет определенную 
роль – в нужный момент действовать так, 
как это требуется России. Это идет вразрез с 
интересами нашей нации. 

– Вернемся к «разговорам в “Rīdzene”», 
во время которых говорилось и об инте-
ресах Андриса Шкеле и Айнара Шлесерса 
в Рижском свободном порту. Сегодня они 
свою собственность в порту легализова-
ли. Разве вчерашняя незаконная деятель-
ность сегодня стала законной? 

Юта Стрике: – Это еще одно доказатель-
ство того, что это не было всего лишь разго-
ворами. Говорилось о том, что нужно своего 
премьера, своего президента – и это проис-
ходит. Нужно газету «Dienа» – пожалуйста! 
Какой должен быть цинизм, чтобы заявить в 
прокуратуре, что то, что они об этом говори-
ли, и это сделали, между собой не связано! 
Пришло время обществу сказать, что мы не 
желаем жить дальше в этом царстве оли-
гархов. Четверть века после восстановле-
ния государственной независимости Латвии 
– пришло время для политики, чистой от кор-
рупции и разграбления страны. 

* Интервью переопубликовано с домаш-
ней страницы Новой консервативной партии

Гиртс Валдис 
Кристовскис, 
депутат 
Вентспилсской 
думы 

Aйвис 
Ландманис,
депутат 
Вентспилсской 
думы 
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Вентспилсская художественная 
школа набирает воспитанников

Вентспилсская художественная школа при-
глашает подать заявления детей и молодых 
людей, которые желают освоить рисование, 
живопись, лепку, батик, графические техники, 
ткачество, изготовление дизайнерских объек-
тов, рисование при помощи компьютера. Дети 
начиная с 8 лет приглашаются освоить обра-
зовательную программу профессиональной 
направленности «Визуально-пластическое 
искусство», молодые люди, достигшие 15-лет-
него возраста, смогут посещать обучающий 
курс «Визуально-пластическое искусство». 
Документы принимаются в Вентспилсской худо-
жественной школе по адресу: ул. Звана, 6, – до 
31 августа по рабочим дням с 11.00 до 18.00.

На Рыночной площади 
обустроено дополнительное 
стояночное место для инвалидов 

Возле Рыночной площади в Вентспилсе, 
рядом с улицей Сколас, теперь появилось 
дополнительное стояночное место для авто-
машин инвалидов. Его преимущество в том, 
что люди с инвалидностью смогут не спеша, 
удобно и безопасно выйти из машины и сесть 
в нее. Это стояночное место находится рядом 
с семейным местом для стоянки авто и так же 
отмечено специальной маркировкой на краю 
дороги. По-прежнему возле Рыночной площа-
ди доступно стояночное место для автомоби-
лей инвалидов, расположенное на стоянке на 
перекрестке улиц Дарзу и Катринас.

Вентспилсская высшая школа 
организует международную 
конференцию 

23 и 24 августа Институт инженерных наук 
ВВШ «Вентспилсский международный центр 
радиоастрономии» организует пятую ежегодную 
международную конференцию «Практическая 
астроинформатика и обработка космических 
данных в странах Балтии». Это как деловая, 
так и научная конференция Балтийского реги-
она, во время которой в этом году ученые из 
Латвии, Швеции и России обсудят актуальные 
проблемы в астрофизике, междисциплинар-
ные решения в области обработки информа-
ции и данных, которые связаны с космосом и 
наблюдениями за космическими объектами, в 
том числе, за Солнцем и Землей, и дистанци-
онные исследования при помощи искусствен-
ных спутников. Нужно отметить, что одним из 
мощнейших астрономических инструментов в 
Балтийском регионе является радиотелескоп 
Вентспилсского международного центра ради-
оастрономии RT-32. Большая часть рефератов 
связана с этим радиотелескопом и его исполь-
зованием в совместных исследованиях.

Для вентспилсских детей – 
бесплатная вакцинация против 
клещевого энцефалита 

11 августа 2017 года вступили в силу поправ-
ки к обязательным правилам № 1 «О порядке 
определения статуса малообеспеченной семьи 
(лица) и получения муниципального социаль-
ного пособия в городе Вентспилсе», предусма-
тривающие, что в дальнейшем Вентспилсское 
городское самоуправление детям в возрас-
те до 3-х лет обеспечит бесплатную вакцина-
цию от клещевого энцефалита. Пособие на 
вакцинацию детей от клещевого энцефалита 
можно будет получить на ребёнка в возрасте 
до 3-х лет, если место жительства ребёнка и 
одного из его родителей или опекунов на день 
вакцинации задекларировано в Вентспилсе. 
Пособие предоставляется в размере 100% от 
стоимости вакцины от клещевого энцефали-
та в ООО «Северокурземская региональная 
больница» в Вентспилсе. Вакцинация лиц, 
получивших пособие, будет проводиться в про-
цедурном кабинете больницы по адресу: ул. 
Инжениеру, 60, – на первом этаже нового кор-
пуса, рядом с регистратурой. Вакцинироваться 
против клещевого энцефалита можно будет 
каждый рабочий день с 16.00 до 18.30.

В ВЕНТСПИЛСЕ

Поданные в 2016 году декларации государственных должностных лиц позво-
ляют сделать вывод о том, кто среди латвийских градоначальников – в тройке 
лидеров с самыми высокими доходами. Первое место в топе занимает вент-
спилсский мэр Айварс Лембергс, доходы которого составили 553 411 евро, за 
ним следует мэр Лиепаи Улдис Сескс, заработавший 205 406 евро, третьим гра-
доначальником, который зарабатывает больше всех, является руководитель 
Балдонского самоуправления Андрейс Пожарновс – 125 329 евро. Интересно, 
что столичный мэр Нил Ушаков не попал даже в пятерку мэров с самыми высо-
кими заработками – его доходы в прошлом году составили 78 839 евро.

«Латвийская железная дорога» (LDz) гордится тем, что за первые семь месяцев года перевезено на 0,1% 
грузов больше, чем за соответствующий период прошлого года. Однако бесстрастная статистика свиде-
тельствует и о кое-чем другом – в июле перевезено на 7,7% меньше, чем в соответствующем месяце про-
шлого года. Конечно, на статистику можно посмотреть по-разному и оглашать те цифры, которые в дан-
ный момент кажутся наиболее выгодными. «Балтийская ассоциация – транспорт и логистика» (БАТЛ) 
бьет тревогу по поводу того, что объем грузов упал почти наполовину. И для этого есть основания. ИНГА АНТАНЕ,

общество «Балтийская 
ассоциация – транспорт 
и логистика»

Инга Антане: статистика железнодорожных 
грузов, или О чем умалчивает LDz

П режде всего, нельзя забывать, что 
первые три месяца года были для 
отрасли транзита и грузоперево-
зок блестящими и многообещаю-
щими. В январе, феврале и марте 

объем перевезенных грузов вырос, в марте 
прирост достиг даже 12,8%. В связи с этим ито-
говые данные первых семи месяцев выглядят 
обнадеживающе, и, действительно, за первые 
семь месяцев года вместе перевезено на 0,1% 
больше, чем в прошлом году. Однако что про-
изошло в апреле, мае, июне и июле? 

Если в апреле и мае падение объема пере-
везенных грузов по отношению к предыдуще-
му году было еще более-менее приемлемым 
– на 2,5% и 1,9% соответственно, то в июне 
оно уже стало драматичным – 16,6%, в июле 
оно лишь незначительно приостановилось 
– до 7,7%. Поэтому, если LDz желает быть 
правдивым, нужно говорить о том, что в июле 
этого года перевезено на 7,7% грузов мень-
ше, чем в прошлом году. 

Во-вторых, нужно помнить, что уже в про-
шлом году началось значительное падение 
объема перевезенных грузов по сравнению 
с 2015 годом. Всего в прошлом году было 
перевезено на 15% меньше, чем в 2015 году, 

и прошлый год стал одним из худших в исто-
рии латвийской транзитной отрасли. Если 
сравнивать лучший месяц этого года март 
и худший месяц года июнь, то падение дра-
матическое – более 40%, но, если сравни-
вать первый месяц года с июлем, то падение 
составляет 40,6%.

В связи с чем это уже почти наполовину 
меньше. Однако нужно учитывать, что гру-
зоперевозки всегда имеют сезонный харак-
тер и летом всегда происходит падение объ-
ема, вопрос лишь в том, насколько глубоко 
это падение. 

Поэтому для получения объективной 
картины стоит посмотреть на эти стати-
стические данные и через другую призму. 
Инфраструктура LDz создана так, чтобы 
она окупалась, если по железной дороге в 
год перевозится 60 миллионов тонн грузов. 
Только в таком случае эта структура действу-
ет эффективно и приносит соразмерную при-
быль. К сожалению, уже в 2016 году пере-
возки LDz не достигали данного объема, и 
последним годом, когда инфраструктура LDz 
действовала с максимальной мощностью, 
стал 2015-й. Поэтому, чтобы понять имею-
щиеся тенденции в грузоперевозках, стоит 

данные сравнивать со статистикой 2015 года. 
И тогда картинка выглядит несколько 

иначе. За семь месяцев этого года, по срав-
нению с соответствующим периодом 2015-
го, перевезено на 20,4% меньше. Если срав-
нивать объем перевозок за июль, карти-
на намного более драматичная – на 30,8% 
меньше, чем два года назад. И обнадежива-
ющие показатели в марте больше не выгля-
дят так блестяще – на 16,5% меньше, чем в 
2015 году. 

Таким образом, становится понятно, что 
железнодорожной инфраструктуре для того, 
чтобы она окупалась, не хватает 15–30% 
грузов. Вопрос в действительности состо-
ит в том, каков план действий у LDz, чтобы 
компенсировать эту нехватку грузов? 
Оптимизировать рельсовые пути? Сделать 
более эффективной систему документообо-
рота? Предлагать скидки, чтобы привлечь 
новые грузы? Нет, путь, к сожалению, диа-
метрально противоположный. Дочерняя ком-
пания LDz – АО «LatRailNet» приняла реше-
ние со следующего года увеличить тариф 
на использование железнодорожной инфра-
структуры. Приведет ли это к расцвету или, 
совсем наоборот, – к полному краху, конечно, 
покажет время, однако надеяться на первое 
– по-моему, означает спрятать голову в песок 
и надеяться на чудо. 

Инфраструктура LDz создана так, чтобы она 
окупалась, если по железной дороге в год 
перевозится 60 миллионов тонн грузов.

У вентспилсского мэра самый большой 
доход и самые большие долги

Что нужно делать и какие должности зани-
мать, чтобы за один год заработать более 
полумиллиона евро? Тщательно изучив 
имеющуюся в публичном доступе деклара-
цию о доходах должностного лица – мэра 
Вентспилса Айвара Лембергса, Ventspilnieks.
lv констатировала, что ключом к успеху явля-
ется работа в правлениях различных негосу-
дарственных организаций – обществ. 

ПРИБЫЛЬНЫЙ 
НЕГОСУДАРСТВЕННЫЙ СЕКТОР 

За работу в думе господин Лембергс в 
прошлом году получил 19 372 евро и 6 цен-
тов, а в 2015 году – 18 151 евро и 48 центов. 
В Управлении Вентспилсского свободного 
порта он получил 45 386,53 евро, которые 
значатся в декларации как «и другие дохо-
ды», годом ранее эти «и другие доходы» 
были примерно такими же – 45 705,12 евро. 
Другое дело – негосударственный сектор. 
Общество «Вентспилсское агентство разви-
тия» выплатило ему зарплату в 91 560,00 
евро (в 2015 году – 86 616,21 евро), общество 
«Латвийская ассоциация транзитного бизне-
са» – 23 988,11 евро в 2016 году и 24 159,96 
евро годом ранее. Самой щедрой же была 
«Ассоциация развития бизнеса», которая, в 
соответствии с декларацией председателя 
Вентспилсской думы, в качестве зарплаты 
в 2016 году выплатила ему 187 819,08 евро 
(в 2015 году – аналогичную сумму). На этом 
фоне доходы от хозяйственной деятельности 
и коммерческой деятельности в акционер-
ном обществе «Valters un Rapa» и доходы в 
26 425,20 евро от «Euromin Holdings (Cyprus) 
Limited» уже не кажутся чем-то особенным. 

Еще стоит упомянуть о полученной от ГАСС 
пенсии в размере 37 017,74 евро. Поскольку 

А. Лембергс официально пен-
сионного возраста достиг летом 
прошлого года, нужно верить ска-
занному в свое время самим мэром о том, 
что размер его пенсии составляет прибли-
зительно 6000 евро в месяц. Для сравнения 
можно упомянуть, что второй самый извест-
ный латвийский пенсионер – экс-президент 
Андрис Берзиньш получает пенсию лишь в 
4,5 тысячи евро в месяц. Однако этому не 
нужно удивляться, так как, в соответствии 
с пояснением Государственного агентства 
социального страхования, «пенсии начисля-
ются с суммы, с которой делались взносы. 
Это означает, что государству выплачивались 
очень большие социальные взносы». 

МНОГО НЕЯСНОСТЕЙ ВОКРУГ 
«АССОЦИАЦИИ РАЗВИТИЯ БИЗНЕСА» 

Намного интереснее вопрос об 
«Ассоциации развития бизнеса», в которой 
доходы Лембергса почти в десять раз выше, 
чем в думе. Интересно, что о самом обще-
стве в здании по ул. Ужавас, 8, в Вентспилсе, 
где якобы находится ассоциация, никто ниче-
го не слышал. За последние четыре года 
она не подавала годовых отчетов, и о ее 
денежном обороте можно судить только по 
декларациям Лембергса, где он указыва-
ет зарплату в этой ассоциации, а также по 
годовому отчету, который в последний раз 
официально был предоставлен этим обще-
ством в 2012 году. В нем указано, что в 2012 
году доходы организации были равны нулю, 
а в предыдущем году в результате хозяй-
ственной деятельности было получено 126 
тысяч латов (179 тысяч евро) дохода. Тем 
не менее, организация выплатила в виде 
зарплат 132 тысячи латов (188 тысяч евро). 

Идентичную сумму как зарплату, полученную 
от «Агентства развития бизнеса», в деклара-
ции о доходах должностного лица в 2012 году 
указал Лембергс. В свою очередь, СГД лишь 
комментирует, что общества должны пре-
доставлять годовые отчеты и за уклонение 
от подачи подобного отчета предусмотрено 
административное наказание. 

ДОЛГОВЫЕ ОБЯЗАТЕЛЬСТВА 
В 15 МИЛЛИОНОВ 

Публично доступная декларация о доходах 
государственного должностного лица, предо-
ставленная председателем Вентспилсской 
думы, свидетельствует, что у него имеются 
накопления в 373 932 евро и самые крупные 
долговые обязательства среди мэров латвий-
ских городов, общая сумма которых дости-
гает 15,29 миллиона евро. Еще в 2011 году, 
комментируя свои значительные долговые 
обязательства, Лембергс подчеркнул: «это 
мои долги не каким-нибудь банкам или кре-
дитным учреждениям, а моим детям». Такую 
сумму долговых обязательств в деклараци-
ях вентспилсского мэра можно увидеть уже с 
2011 года. Интересно, что первые серьезные, 
исчисляемые миллионами долги появляют-
ся в декларациях вентспилсского мэра за 
2004 год, которые были поданы в 2005 году. 
Возможно, это просто совпадение, однако 
именно в 2005 году на основании материалов 
проверки по поводу возможных преступных 
деяний, совершенных должностными лицами 
Вентспилса, был начат уголовный процесс, в 
котором были предъявлены объявления, в 
том числе, и А. Лембергсу. 
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При той политике принудительной 
денационализации, которая проводилась 
в Российской империи и Советском 
Союзе, тем не менее, для тех властей 
нежелательным и сознательно 
игнорируемым остался противоположный 
процесс, а именно – то, что кусочки 
этноса откалываются и от большой 
нации, незаметно и ненасильственно 
сливаясь с меньшими народами, разглядев 
в них моральную силу и жизненную 
мудрость, соответствие своему характеру 
и восприятию жизни. В Вентспилсе 
примером тому является род русского 
предпринимателя Василия Догадова, 
занимавшегося строительством. Своими 
истоками род восходит к Смоленской 
губернии, а потомки оказались в нашем 
городе, где и проросли корнями и за 
прошедшее столетие почти полностью 
«олатышились». В этом процессе самыми 
устойчивыми оказались характерные для 
славянских народов имена – они даются 
в семье и до сего дня, вот уже четвертому 
поколению. 

Воспоминания 
в наследство

С МЕЧТОЙ О ВСТРЕЧЕ ВСЕГО РОДА
Гидросооружения в Вентспилсе и порту, которые с тече-

нием времени не раз разрушались природными стихиями и 
человеком, затем восстанавливались, во время очередных 
войн вновь и вновь уничтожались, снова и снова модерни-
зировались, для большинства горожан – привычная рабо-
чая среда, для гостей города – интересные объекты для 
осмотра. В отличие от них, Георгу Догадову, Ксении Пудиче 
(Догадовой) и Андрею Догадову они напоминают об истории 
рода и дают повод им гордиться. Потому что под руковод-
ством их дедушки Василия Догадова, специалиста по стро-
ительству, были построены железнодорожный мост через 
Венту, элеватор для хранения зерна в порту и выдающиеся 
далеко в море каменные молы, которые вот уже в течение 
десятков лет создают визуальный образ города. 

За время войн и оккупаций многие документы – свидетель-
ства событий тех лет пропали, ушли из жизни люди, кото-
рые в них участвовали, других раскидало по свету, кто-то 
долго прожил за железным занавесом, поэтому исследовате-
лю истории рода, внуку Василия Георгу и его супруге Бируте 
факты пришлось собирать буквально по крупицам различны-
ми способами и из всевозможных источников. Часть матери-
алов они передали Вентспилсскому историческому музею, 
часть – хранились в компьютере, откуда по техническим при-
чинам частично пропали, какие-то документы «поселились» в 

семейных альбомах, которых 
у Бируты около сорока. Георг 
посвящал свое свободное 
время этому занятию в тече-
ние десятков лет, в советское 
время при попытках получить 
информацию даже рисковал 
попасть в поле зрения ЧК, 
потому что не всегда дей-
ствовал законно в понимании 
того времени. Однако он счи-
тал это своей обязанностью 
не только перед лицом пред-
ставителей своего рода, но и 
в отношении своего родно-
го города. Теперь он разме-
нял девятый десяток, здоро-
вье стало подводить, память 
уже не та, однако сохрани-
лась уверенность, что нача-
тое продолжат следующие 
поколения, в том числе, 
его внуки. Мечта Георга – 
дождаться встречи теперь 
уже в основном говорящих 
по-английски представите-
лей рода Догадовых, разбро-
санных по всему свету. 

«Даже если я до этого не 
доживу, стоит постараться», 
– задорно улыбается высо-
кий мужчина, которому пере-
мещаться по комнате помо-
гают ходунки, изготовленные своими руками. 

В ВЕНТСПИЛС – ПО ЗАДАНИЮ ЦАРСКОГО 
ПРАВИТЕЛЬСТВА 

Из церковных книг, архивных материалов и старых публика-
ций Георг по частицам собрал информацию о том, что его пре-
док родился в 1857 году. Возможно, в Смоленской губернии. 
Возможно, в зажиточной семье, иначе как бы он получил необ-
ходимое для предпринимателя, занимающегося строитель-
ством, образование и богатство – в те годы даже очень боль-

шие объекты по госзаказу строились на средства предприни-
мателя, которые затем после окончания работ государство с 
лихвой ему возвращало. Может быть, он женился на богатой 
невесте, Анне Бухмастовой, которая по происхождению могла 
быть немка? Как бы то ни было, в Вентспилсе Василий оказал-
ся в конце XIX века по заданию правительства царя Николая 
II, чтобы построить здесь важный для Российской империи 
незамерзающий порт. У Георга имеется изданный в Канаде в 
1990 году сборник записок и воспоминаний, который по слу-
чаю празднования 700-летнего юбилея Вентспилса подгото-
вила тамошняя инициативная группа. Один из рассказчиков 
так описывает события приблизительно столетней давности: 
«Тогда сразу семьдесят лет назад начал один русский, зовут 
Догадов, он взялся начать строить мол с Венты глубоко в 
море, с обеих сторон далеко в море такие ворота, которые 
каждую ночь освещаются, чтобы корабль видеть. Съехалось 
много русских, извичей, тогда притащили рельсы на станцию. 
Так построили те молы – сотни извичей везли из лесу камни, 
валили их в море, построили большой каменный маяк, он 
лучше рыбаков охранял». (Извичи – возможно, мобилизован-
ные для этой работы люди, принадлежавшие к небольшому 
финно-угорскому народу – ижорцам. – Прим. ред.) Догадовы 
собрали материалы, которые свидетельствуют, что Василий 
руководил и строительством самого современного на тот 
момент в империи зернового элеватора для экспортных нужд, 
рядом с которым выросли и два других склада для сельско-
хозяйственного экспорта. Как строительный предпринима-
тель он участвовал в строительстве железнодорожного моста 
через Венту, средний участок которого в его время по различ-
ным причинам завершен не был. 

К памятнику Василию Догадову в Лиепае, на Северном  
кладбище регулярно приезжают и приводят его в порядок  
Догадовы из Вентспилса.

Бирута (справа), внук Мартиньш и Георг у родственников  
в США.

Георг и Бирута Догадовы.

Фото Анны Бухмастовой, жены Василия Догадова, с памятной надписью на обратной стороне.
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Ж изнь, как говорится, полна сюрпри-
зов. И в этой, полной сюрпризов, 
жизни ситуации имеют обыкнове-

ние меняться, как иногда в хоккее, если цити-
ровать известного спортивного комментато-
ра Эдвина Давидсона. Сегодня я «из ниот-
куда» оказался на вершине славы, благода-
ря одному селфи в интернете или одному 
сюжету на ТВ, а завтра уже буду низвергнут 
с Олимпа со стыдом и позором. 

Путь от народной любви к слепой нена-
висти короток. Достаточно лишь в непра-
вильном месте в неправильное время вслед 
небольшой толпе людей «подать голос», и 
дорога в ад уже покрыта самым качествен-
ным асфальтом. И, конечно, наоборот. Стоит 
лишь более крупному мошеннику в правиль-
ном месте и в правильное время указать на 
другого, возможно, более мелкого мошенни-
ка, чтобы сияние народной любви подняло 
вверх к солнцу, как Икара на крыльях, скре-
пленных воском. Правда, тут даже самому 
большому мошеннику стоило бы вспомнить, 
что произошло с Икаром в тот момент, когда 
солнце оказалось слишком близко. Поэтому, 
по крайней мере, с указанием на других 
мошенников, стоило бы быть осторожным, 
ведь солнце народной любви может и расто-
пить воск. И тогда падение будет неизбежно.

В любом случае, на латвийском политиче-
ском Олимпе перестановки и волнения про-
исходят. В когорте могущественных богов 
начинают обозначаться трещины разногла-
сий, результатом чего становятся довольно 
истеричные крики отдельных героев минув-
шего времени в средствах массовой инфор-
мации: не смотрите на то, что против меня 
– десятки дел и сотни подозрений, все это 
пустяки, а вот он, подлец, сидит в Сейме 
как чурбан, несмотря на то, что не умеет 
правильно составить документ. А у меня, 
как говорила тетушка Мирта в классиче-
ском латышском фильме, все документы в 
порядке. 

Самое большое несчастье нашей полити-
ческой и экономической кухни заключается 
в том, что мы живем почти как в коммуналь-
ной квартире, где все обо всех все знают. Ну 
почти все. Но скелеты в шкафу есть у каж-
дого. Большие или поменьше, но их, опре-
деленно, можно вытащить из шкафа в тот 
момент, когда у конкретного человека появ-
ляется желание перестроить сикось-накось 
построенное здание политической системы. 
В небольшой стране все друг друга знают, 
особенно в той среде, в которой «оборот» 
людей невысок. Поэтому, если высунуть 
голову из общей толпы, то можно заплатить 
за это ударом дамоклова меча. А путь, уст-
ланный благими намерениями и планами 
развития, приведет на политическое клад-
бище, потому что лидеры нашего политиче-
ского Олимпа будут держаться за власть до 
последнего. При помощи лжи, «компромата», 
большой лжи и даже статистики. Тогда оста-
нется лишь написать на могильной плите 
того, кто провозгласил этот ветер перемен: 
«Он хотел перемен и геройски пал». 

Самое интересное в этом деле – вопрос: 
на самом деле некоторые наши городские 
и государственные лидеры, декламируя 
в публичном пространстве откровенную и 
даже легко проверяемую ложь, сами в нее 
верят? Или вранье стало таким же обыден-
ным, привычным ритуалом и, значит, недо-
стойным особого внимания занятием, как, 
например, ежеутренняя чистка зубов?   

Искренне ваша –  
газета “Ventspilnieks.lv”

Игры 
олимпийских богов
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Для обеспечения свободно-
го и удобного перемещения 
жителей, во всех городах 
мира сформирована систе-
ма общественного транспор-
та. В мегаполисах на выбор 
пассажирам предлагаются 
различные виды наземно-
го и подземного транспорта. 
В небольших городах зача-
стую нет никакого смысла 
тратиться на оснащение, 
необходимое, скажем, для 
трамваев или троллейбу-
сов, и людей там перевозят 
исключительно автобусы. 

Мы едем, едем, едем

В Вентспилсе пассажи-
рам доступны автобу-
сы большой вместимо-
сти и микроавтобусы. 
Первое, что бросается 

в глаза, – это состояние автобус-
ного парка. К нему даже у самого 
злобного критикана вряд ли най-
дутся претензии. Все транспорт-
ные средства новые, красивые, 
современные, чистые, украшенные раз-
ноцветной рекламой. Водители в белых 
рубашках и при галстуках. Выглядит все 
просто замечательно.

КТО В ВЕНТСПИЛСЕ 
ЕЗДИТ БЕСПЛАТНО? 

Немного о ценах на проезд. Билет на 
автобус стоит 60 евроцентов, на микро-
автобус – 75 в дневное время и 90 в ноч-
ное. Проезд по пригородным направле-

ниям обойдется от 60 евроцентов до 1,95 
евро. Доступны и разнообразные проездные 
билеты на месяц со скидками от 50 до 90%. 
Дорого это или дешево? Смотря с чем срав-
нивать.  В Риге, к примеру, проезд подороже 
выходит, но, с другой стороны, там и рассто-
яния не чета вентспилсским.

Что касается бесплатного проезда, то он 
в Вентспилсе положен только детям до 3-х 
лет и инвалидам, которым обеспечен бес-
платный проезд по всей стране. Для детей 

дошкольного возраста билет стоит символи-
ческие 7 евроцентов. Здесь ключевое слово 
«дошкольный», то есть если ребенок идет в 
школу с 6-и лет, а не с 7-ми, все равно ему 
придется платить полную стоимость.

Пенсионерам, как это заведено в столице, 
в Вентспилсе бесплатный проезд не поло-
жен. По этому поводу среди жителей пери-
одически проскальзывает недоумение – как 

Через четверть века после восстановления 
независимости пришло время стать 
действительно свободными
«Наконец-то необходимо 
восстановить принцип 
того, что суверенная власть 
в Латвии принадлежит 
народу. Только тогда, когда 
решения в государстве 
будут принимать 
избранные народом 
депутаты Сейма, не 
олигархи в гостиничных 
номерах или банях, 
действие Сатверсме 
можно будет считать 
восстановленным».

Из призыва к участию 
в народном собрании 23 августа

С емь лет назад примерно 
восемь тысяч человек собра-
лись на акции «Праздник 
кладбища олигархов». Эта 
акция была реакцией на 

политические события, которые пока-
зали влияние власти олигархов реше-
ние Сейма не позволить ББПК провести 
обыск по месту жительства Шлесерса, 
избранием А. Берзиньша президентом 

страны после того, как В. Затлерс ини-
циировал референдум о роспуске Сейме. 
Это было желание народа освободиться 
от влияния олигархов и нечестной полити-
ки в целом, однако реакция политиков на 
опубликованные в журнале “разговоры в 
“Rīdzene”», назначение упомянутой в этих 
разговорах Ингуны Судрабы руководите-
лем парламентской следственной комис-
сии, явное нежелание правоохранительных 

институций расследовать это дело свиде-
тельствует о том, что олигархи по-прежнему 
устанавливают повестку дня нашего госу-
дарства. О том, почему власть олигархов 
настолько опасна, о том, не ждёт ли дело 
«разговоров в “Rīdzene”» судьба «дела оли-
гархов», беседа с Ютой стрике и Юрисом 
Юрашсом.


